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יום שני ז' תמוז תש"פ | דף היומי בבלי: שבת קטו.
דף היומי בהלכה: מאמצע סעיף ג' "ונוהגין בכמה מקומות" עד תחילת סימן תצ"ה סיום הלכות חג הפסח ושבועות.

מוסר: שמירת הלשון - שער התורה פרק ל' עד 'והנה ידוע'.
קנין חכמה הלימוד השבועי: מסכת אבות פרק ה משנה ו עד פרק ה משנה ט

הפגישה המסתורית באישון ליל והמגיפה שנעצרה בעקבותיה | נגזר עליכם בידוד? הרב שמואל פולק עם כמה תובנות שישנו לכם את ההסתכלות 
| ראב"ד מרוקו הרה"צ רבי יאשיהו פינטו שליט"א תבדקו את התפילין והמזוזות! | "האם סבור אתה שלתרום מיליון דולר זו מצוה?" | 1921

באישון לילה עקבו הראב''ד ודיין העיר אחרי הרש''ז אוירבך, לאחר דיווח שהתקבל על הימצאותו ביער מדי לילה
רק  יום.  יילד  מה  יודעים  לא  מהמגיפה.  חושש  העולם  כל 
מופיע תסמין כלשהו, קל ככל שיהיה, וכבר הלב פועם: מי יודע, 
עם  זילברשטיין,  הגר"ע  שסיפר  סיפור  לפנינו  הנה  אולי.  אולי, 
עדות מ… ירמיהו הנביא איך לעצור את המגיפה. הסיפור מובא 
רבי  להגאון  משפט',  'דברי  ספר  שבסוף  אבות'  'זכרון  בקונטרס 
חיים אויערבך זצ"ל, והסיפור עצמו התרחש אצל סבו של המחבר, 
כמה  שחיבר  מפוזנא,  זצ"ל  אויערבך  זלמן  שלמה  רבי  הגאון 

חיבורים בנגלה ובנסתר.
רבי ישעיה חשין היה נוהג לספר את הדברים לכל נער שהגיע 
הגיע  הנ"ל  זלמן  שלמה  רבי  הסיפור:  דבר  וזה  מצוה.  בר  לגיל 
לפוזנא בהיותו ילד קטן, ונמנה על גולי ספרד. אנשי העיר לא ידעו 
נראו  מאוד,  צעיר  עלם  בהיותו  עוד  ברם,  אבותיו!  היו  מי  אפילו 
הנער  להפליא.  היתה  בלימודו  והתמדתו  גדולים,  כישרונות  בו 
גדל והבהיל את כל רואיו בחריפותו ובבקיאותו, ולא מש במשך 
כל היום מבית המדרש, עד שנישא לביתו של רבי אליקים ובעיר 
פרצה מגיפה רח"ל, ובית הדין גזרו תענית ויום תפילה, והכריזו 

שכל היודע אודות דבר חשוד בעיר, מחויב לבוא ולהודיע לבית 
דין, כדי לידע מה זה ועל מה זה, ועל מה יצא חרון אף ה'. והנה, 
זלמן  שלמה  רבי  אודות  היה  הדין,  לבית  שהגיעו  הדברים  אחד 
שעת  בהגיע  לילה,  שבעל  הודיע  העיר  מתושבי  כשאחד  הנ"ל, 
חצות, יוצא רש"ז מביתו, ופונה אל היער שמחוץ לעיר, וחוזר רק 

לאחר שעתיים- שלוש.
רש"ז  של  תהלוכותיו  אחת  לעקוב  החליטו  והדיין  האב"ד 
)שכאמור היה חתנו של הדיין(, ולבדוק מה הוא עושה לבדו ביער, 
בשעת לילה מאוחרת שכזו. בלילה הבא הם יצאו ועקבו אחריו, 
וראו שהוא הולך ביער עם מנורה קטנה, ובהגיעו למקום מסוים 
על  ומיילל  ובוכה  הארץ,  על  ומתיישב  המנורה,  את  מכבה  הוא 

חורבן בית המקדש.
בראותם  מאוד  והתפלאו  למקום,  התקרבו  והאב"ד  הרב 
שלמרות שרש"ז אומר את התיקון חצות לבדו, הם שומעים שם 
בית  חורבן  על  הנוראה  לבכייה  המצטרף  מוכר,  לא  נוסף,  קול 
המקדש. עתה ידעו שמדובר באיש אלוקים קדוש, ומיהרו לחזור 

הפגישה הלילית של הגאון רבי שלמה 
זלמן אויערבך זצ"ל מפוזנא עם ירמיה 
הנביא, והמגיפה שנעצרה בעקבותיה

הסיפור היומי
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לעיר. כאשר פגשו את הגרש"ז סיפור לו שעקבו אחריו, וביקשו 
שיגלה להם מי הוא זה ואי זה הוא הקול השני שנשמע אומר יחד 
עמו את ה'תיקון' בתחילה סירב הגרש"ז לספר, אבל כאשר אמר 
לו רבי נפתלי כץ שהוא גוזר עליו בגזירת המרא דאתרא לגדלות 
יחד איתו על  ירמיהו הנביא שהגיע לבכות  זה  זאת, אמר שהיה 

חורבן בית במקדש.
הרב והאב"ד נבהלו מאוד, וביקש ממנו שכיון שזכה להיפגש 
המגיפה  לעצור את  ניתן  כיצד  ישאלהו מחר  הנביא,  ירמיהו  עם 
שפרצה בעיר. למחרת חזר הגרש"ז וסיפר שירמיהו הנביא אמר 
לו שכידוע 40 שנה לפני שנחרב בית המקדש, כבר היה צריך הבית 
להיחרב, אבל כיון שלא היו מדברים בבית כנסיות ובבתי מדרשות, 
נשאר הבית אומד על תילו במשך על אותן 40 שנה, וזאת למרות 
גדולים. הזכות הגדולה ששמרו פיהם  היו רשעים  שבדור ההוא 

בבית הכנסת, עמדה להם.
ברם, הוסיף ואמר ירמיהו, ברגע שהחלו לדבר דברים בטלים 
היהודים  של  הצרות  וכל  המקדש,  בית  נחרב  הכנסת,  בבית 
רב  החליט  הדברים,  את  בשומעו  אלו.  שיחות  מפני  מתרחשות 
הכנסת   בבית  התושבים  כל  של  כללי  כינוס  על  להכריז  העיר 
בית  קדושת  בעניין  ודרש  הרב  עלה  הכינוס,  בעת  ויהיה  הגדול. 
הגרש"ז.  עם  הנ"ל  המעשה  כל  את  להם  וסיפר  ומוראו,  הכנסת 
העיר  ואנשי  כנסת,  בבית  שעה  באותה  היתה  גדולה  התעוררות 
קיבלו על עצמם באותו מעמד שאיש לא ידבר יותר בבית הכנסת 
שום דיבור של חול, ובפרט כאשר התפילין בראשו, ומיד לאחר 

קבלו זו, נעצרה המגיפה.
)מתוך גיליון "קול ברמה" בעריכת הרב משה מיכאל צורן – גיליון 342- תמוז תש"פ(

נגזר עליכם בידוד? הרב שמואל פולק עם כמה תובנות שישנו לכם את ההסתכלות וישפרו לכם את ההסתגלות לתקופת הבידוד
אדוני  סליחה  במחשבה:  סדר  קצת  נעשה  בא  ראשון  1.דבר 
יוצא מהבית? כי ביבי לא  היקר, שאלה לי אליך: למה אתה לא 
נו? לא! לא בגלל זה! אני  נו  נו  מרשה? כי המשטרה תעשה לך 
מוחה! הסיבה האמיתית היא בגלל שיש אחוז מאוד קלוש שאולי 
הילד שלך נדבק, ואז אולי אולי אולי אתה גם נדבקת, ואז אולי 
אולי אולי גם אתה תדביק אחרים בנגיף, ואז אולי אולי חלילה הם 
יינזקו – ולכן! בשביל הספק ספק ספיקא הכ"כ רחוק הזה אתה 

נשאר בבית.
זאת אומרת: אתה מפסיד כעת מידי יום קדיש, קדושה וברכו 
בשביל מה? בשביל לשמור על הבריאות של השכן שלך! שאתה 
מבין שהחיים שלו חשובים יותר מכל התפילה שלך במנין יותר 
זה  ועד כדי כך   – וי' קדישים שלך  וצ' אמנים,  מארבע קדושות, 
החיים  של שמירת  רחוק  הכל-כך  החשש  חשוב, שבשביל  יותר 

שלו, הריבונו של עולם מוותר על התפילה בציבור שלך.
האם חשבת על זה? כן! בשביל זה אתה בבית!

באמצע התפילת יחיד תפנה לקב"ה ותאמר: "רבש"ע, תראה 
בשביל  לעשות  מוכן  לא  הוא  מה   – בלעם  בלעם.  לבין  ביני  מה 
ולהיות  להזיק לבנים שלך? הוא מוכן לגמוע מאות קילומטרים 
אני  מה  אני?  ואילו  ישראל.  לעם  להזיק  והעיקר  וסומא,  חיגר 
לא מוכן לעשות בשביל לשמור על הבנים שלך? אני תקוע פה 
בבידוד, ויוצאים לי קרניים, רק בשביל למנוע מהבנים שלך ספק 
ספקא קלוש של נזק. אנא ה', תבנה לנו את בית המקדש. זהו. 

כבר אין לי שנאת חינם. אני אוהב את הבנים שלך. אנא ה', אם 
חטאתי לפניך בשנאת חינם אם פעם יצא לי בטעות פליטת פה 
של גנות וסרה על אחד מבניך, שכל כך יקרים לך. אז הנה! הבידוד 
הזה יהיה הצהרה וגילוי דעת שאני חוזר בי! אבא שבשמים, אני 
מאוד מאוד מחשיב את הבנים שלך, והראיה: שאם יש לי ספק 
הכי רחוק שאני יכול ח"ו להזיק להם – אני נכנס לבידוד. אנא ה', 

תוציא אותי מהבידוד היישר לבית המקדש שיבנה במהרה
תחשוב על הנקודה הזו! לא חבל? אתה כבר בלאו הכי תקוע 
בבידוד, אז למה להקדיש את זה לעילוי נשמת משרד הבריאות? 

תתמקד מול הנקודה האמיתית ותחדד אותה לעצמך!
כל יום במשך חצי שעה תשב ותחשוב מחשבות טובות על עם 
ישראל, תדבר כל מיני דברים טובים על הבנים של הקב"ה. זה 

אולי נשמע לך מצחיק, אבל הקב"ה מתענג על זה.
יש לך זמן. אתה בבידוד.

למה  יודע  אתה  סוד:  לך  לגלות  רוצה  אני  נוספת.  נקודה   .2
אתה בבידוד? כי ה' רוצה אותך פה. נקודה. זו הסיבה האמיתית.

אתה בבידוד לא בגלל שהיית בסביבה של חולה מאומת, ולא 
בגלל שאתה צריך כעת לשלול שלא נדבקת. לא! לא בגלל זה! 

אלא בגלל שה' רוצה אותה פה בתוך הבית.

 אין סתם גרירת רגלים אצל יהודי
ומאיפה אני יודע? מסיבה פשוטה: כי אם אתה כעת בבידוד 

מבודד יקר, שאלה לי אליך: למה אתה לא יוצא 
מהבית? כי ביבי לא מרשה? או כי המשטרה 
תעשה לך נו נו נו… מהי הסיבה האמיתית?

תובנות בעידן של קורונה

פלאש90
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ימי  יסתיימו  שאם  אומר?  זה  מה  נדבקת,  שלא  לשלול  בשביל 
ובלי  תסמינים  בלי  ושלם  בריא  שאתה  בעז"ה  ויתברר  הבידוד 
כלום. מה מתברר? שסתם! סתם היית בבידוד! )שהרי כל הסיבה 
שנשלחת לבידוד זה רק על הצד שכן נדבקת ושלא תדביק חלילה 
אחרים אבל אם התברר שלא נדבקת אז מתברר למפרע שסתם! 
סתם היית בבידוד!( אז זהו, שלא. אצל יהודי אין סתם! האמונה 
היהודית קובעת שאצל יהודי שום דבר לא סתם. כל סיטואציה 

בחיים טומנת בחובה שליחות.
אז   – דור המדבר מסתובבים סביב עצמם במ"ב מסעות  אם 
בפרשת מסעי מתברר שלכל מסע היא תפקיד! אין סתם גרירת 
ולחזור  מקום  לאיזשהו  ללכת  דבר  כזה  אין  יהודי.  אצל  רגלים 
כי ה' רוצה אותך פה! השליחות שלך  סתם אלא מה? אתה פה 

בימים אלו היא להיות פה!
זה  פתרונים.  לאלוקים  למה.  יודע  לא  למה?  שואל  אתה 

המקום שלך כעת!
כל מה שנותר לך בתור שיעורי בית זה לשבת ולחשוב איך אני 

יכול פה לעשות נחת רוח לה' יתברך בצורה הכי הכי מושלמת.
3. כעת בא ננסה לחשוב ביחד: מה באמת? למה באמת? למה 

הקב"ה רוצה אותך כאן?
טוב  הכל  זכויות,  הרבה  לנו  יש  ומצוות,  תורה  הרבה  לנו  יש 
ויפה. לפעמים דווקא מרוב שאנחנו עושים סעודות גדולות לקב"ה 
מרוב שהסעודה גדולה – אז אנחנו נאבדים. אותנו לא רואים שם.
אותך  הכניס  הוא  ולכן  ממך!  להנות  רוצה  הקב"ה  לפעמים 

לסגר! עצור! תן לי קצת ליהנות ממך.
אז נכון שזה לא תפילה במנין, ונכון שחסר פה את כל האווירה 
והחיזוק שיש בציבור, אבל זה יהיה אתה! ואני כעת רוצה ליהנות 
ממך! תן לרבש"ע את זה, תן לו ליהנות ממך, הוא רוצה לראות 
רוצה  הוא  אותך.  רק  לפגוש  כעת  רוצה  הוא  טבעי.  בגודל  אותך 

להצטלם רק איתך.
ויש תמונה אישית: רק אבי  יש תמונה משפחתית רחבה  כן, 
הזה  העונג  את  לקב"ה  תן  תן,  לגיטימי!  לגיטימי?  ובנו.  החתן 

לפגוש אותך ורק אותך!
שעה  חצי  במשך  לשבת  למבודדים  הצענו  מקודם  אם  אז 
השניה  שעה  בחצי  אז   – ישראל  עם  על  טובים  דברים  ולדבר 
מומלץ בחום להפעיל שירים של שמחת תורה על ווליום ולהרקיד 
"ברוך אלוקינו שבראנו לכבודו",  את כל המשפחה על הרגלים: 

"אנא עבדא", וכו'
לקלוט  זמן  המון  לי  ארך  ממש:  בקצרה  נוספת  נקודה   .4
שאהבת ה' מתחלקת לשני חלקים: יש אהבה שה' אוהב אותך! 
ויש אהבה שאתה אוהב את ה'. כשאתה מרגיש התלהבות וחיות 
וכיסופים בעבודת ה' – זה אומר שה' אוהב אותך! ולכן הוא מרעיף 
עליך אהבה. ממילא ההרגשה הנפלאה הזו שלך היא לא הרגשה 
של אוהב! אלא הרגשה של אהוב! להרגיש אהוב זה נפלא, אבל 

זה לא אומר שאתה אוהב.
אבל  לומר,  לי  צר  ה'"!  את  "ואהבת  לקיים  רוצה  אתה  אם 

המגרש של אהבת ה' לא נעשה בדיבוק חברים ברעוא דרעוין עם 
דבקות וכיסופים ובאורות. אדרבה: המגרש האמיתי של אהבת ה' 
זה אי שם בבידוד מול בני הבית שמוציאים לך קרנים ואתה לא 

יכול לברוח… שם!
בשגרה האפורה של החיים, שלא תמיד בטוח שאתה מרגיש 
אהוב, דווקא שם ההזדמנות שלך להיות אוהב! כעת תן לקב"ה 

להרגיש אהוב ממך.

תן לקב"ה אהבה! תזדרז. נו כבר עוד רגע נגמר הבידוד…
כזה,  מיובש  כזה  מרגיש  שאתה  רגעים  ישנם  יקר:  מבודד 
רוצה  הייתי  ה',  לחצרות  נפשי  כלתה  וגם  נכספה  כזה  אפרורי 
עכשיו לנסוע במירון או בכל מקום אחר בו ארגיש חיות בעבודת 

ה'.
אתה  מעט  עוד  ובעזה"ש  נורמלית  מאוד  היא  הזו  ההרגשה 
אוהב!  אתה  פה  תתבלבל!  שלא  אחד  דבר  אבל  מהבידוד,  יוצא 

שם אתה אהוב!
אני מאוד מבין להיות אהוב, זה "מרגיש" מאוד קדוש ומרומם, 
יותר קדוש ו"אהוב" אצל  אבל רק לנו "זה מרגיש" ככה. כי מה 
הקב"ה? איפה אתה יותר נותן לקב"ה? כאן! כי כאן אתה אוהב! 
כאן אתה מקיים: "ואהבת את ה' אלוקיך". תן! תן לקב"ה אהבה! 

תזדרז. נו כבר עוד רגע נגמר הבידוד…
ננסה  בא  וברגישות  בזהירות  יקר!  קורא  ברשותך  5.עכשיו 
רוצה  אני  גבוה  יותר  רמות  כמה  לעלות  וננסה  חגורות  להדק 
לדבר בשפה שנשמעת "חסידות". מי שזה לא מתאים לו לא חייב 

לקרוא.
ויש  נגלה  ע"פ  ההסתכלות  את  יש  בחיים  דבר  בכל  כידוע: 
הסתכלות ע"פ נסתר. לדוגמה: יום המיתה על דרך הנגלה זה יום 
הכי רע. עושים קריעה, מתאבלים, ואילו על דרך הנסתר – אדרבה, 
יום המיתה נקרא הילולא. זה היום שבו הנשמה הגיעה לתיקונה.

זו  הנגלה,  דרך  על   – לעולם  שהגיע  המבול  דוגמא:  עוד 
הפורענות והסתרת הפנים הכי נוראה שהייתה אי פעם, אבל על 
דרך הנסתר ההסתכלות היא הפוכה! המבול היה הארה עצומה 
של בחינת "אין קילוסו של הקב"ה עולה אלא מן המים". רק מה? 
הרשעים לא יכלו להכיל את אור הגדול הזה ,ולכן הם מתו. וכן 
הלאה וכן הלאה. ככה זה מכת בכורות, וככה זה הצבא של סנחריב 
שמתו – זה לא הגיע ממקום של פורענות! אלא "מורא גדול" זה 
גילוי שכינה, ולקבל כזה אור – צריך כלים, אז עם ישראל שהיו 
בבידוד בליל הסדר – יכלו לקבל את האור הזה, והגויים שלא היו 

להם כלים – מתו דווקא מתוך ההארה העצומה.
כעת  עומדים  כשאנחנו   – לקורונה  ביחס  משקל  אותו  על 
פה שאלה  יש  "קורונה",  לה  שקוראים  הגלובלית  התופעה  מול 
הדין  שמידת  נקרא  זה  האם  המפה?  את  לקרא  איך  מהותית: 
מתוחה או או לאו דווקא? אז במבט ישר על דרך הנגלה, יש פה 

פורענות, יש פה מגיפה, יש פה מידת הדין מתוחה!
אבל מי שרוצה אפשר להעיז ולהבין שיש פה גם היבט שונה! 
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אם נתבונן הקורונה הזו היא גילוי שכינה! הרי מה שקורה כעת 
בעולם זה בחינה של "ונשגב ה' לבדו ביום ההוא"! הקב"ה מתגלה 
כשהשלטן בידו וגבורה בימינו ושמו נורא על כל מה שברא, וזה 
אז  קורה(  וזה  יקרה,  שזה  בר"ה  )שהתפללנו  הארה  של  גילוי 
וחושבים  שכופרים  המעצמות  שכל  הישירה  שהתוצאה  כמובן 
רגל. אבל להגיד שיש  – הרי הם כעת בפשיטת  ידי  ועוצם  כוחי 
גדול שצריך  אור  פה  יש  רק מה?  בטוח!  לא  פנים?  פה הסתרת 
להתאים בשבילו כלים מיוחדים! ומי שאין לו את הכלים לקבל 

את זה – אז בשבילו זה פורענות.

גם משה רבנו לבש מסכה
כמדומני שעד כאן הדברים פשוטים ומתבקשים, ומעתה כאן 
כבר אפשר להמשיך הלאה וזה כבר בערבון מוגבל. היות ומתגלה 
כלים  ליצור  ערוך  להיות  צריך  באמת  אז  מיוחדת,  הארה  כעת 
מיוחדים כדי לקבל את האור הזה… אז בשביל זה אנחנו לובשים 
הבידוד  לבידוד  להיכנס  שצריכים  כאלו  יש  זה  בשביל  מסכות, 

הזה.
של  ממקום  מגיע  שזה  בהכרח  בטוח  לא   – האלו  המסכות 
את  לקבל  כלים  מגיע ממקום של  זה  אדרבה!  צרעת,  או  נזיפה 

ההארה הזו.
פניו  על  "ויתן  מסיכה!  לבש  גם  רבינו  משה  דוגמא?  רוצה 
מסווה"! למה? "כי קרן עור פניו"! המסווה של משה הגיע ממקום 

של ממיר – איך לצמצם את האור הזה ולתרגם אותו לכאן.
על אותו משקל כאן: אנחנו נמצאים בתקופה מכוננת: מתגלה 
צריך   – אותו  לקבל  נוכל  שאנחנו  שכדי  במיוחד  גדול  אור  כעת 

ליצור מחיצות מיוחדות, ואחד מהם זה הבידוד!
כן, בשבת קודש אנחנו גם בבידוד. למה? כי בשביל לקבל את 
ההארה המיוחדת שיש דווקא בשבת – צריך ליצור כלים! בידוד! 

שביתה! ורק אז אפשר לקבל את האור הזה.
ממילא: יהודי יקר: אתה נמצא כעת בבידוד, ואתה כל הזמן 
פיתחתי  שכבר  או  מוסגר  מצורע  רק  אני  האם  לבדוק  עסוק 
תסמינים, ואז אני כבר מצורע מוחלט? תפסיק! מי אמר לך שזו 
ההסתכלות? אולי אתה על תקן של בטריה מוטענת! אולי אתה 
עכשיו פה בשביל לקבל אור חדש בעבודת ה'… שבשביל לקבל 
לרשות  מחובר  רתוק  להיות  חייב  אתה  מבוקרת  בצורה  אותו 

היחיד?!
כולם  נחמד  לא  מאוד  משהו  שקורה  פעם  כל  לחינם  לא 
לא  שמשהו  מבינים  כולם  מה  משום  במשיח.  נזכרים  פתאום 
תקין זה מצביע על משיח. מה הקשר? כי גם היהודי הכי פשוט 
מבין שברגע שהעולם נכנס לריתוק ולהסתרה – זו הוכחה לגילוי 

והארה שמתבשלת מתחת לפני השטח.
נסכם את הנקודות למחשבה מהקל לכבד:

אוהב  שאני  בשביל  רק  בבידוד  שאני  לזכור  ראשון:  דבר 
ישראל! אני מייקר נפש ישראלית עד כדי כך שספק ספקא הכי 
רחוק של גרימת נזק ל"סגולה" של ה' הוא כ"כ יקר אצלי, שאני 

מוכן להיכנס לבידוד בשביל זה.
מזמין  ה'  פה!  אותי  רוצה  ה'  כי  בבידוד  נמצא  אני  שני:  דבר 
שאני אהיה פה! כך גזרה חכמתו יתברך! זה לא פשלה שקרתה 
אין פה מה לאכול את הלב, כי ה' רצה שאני אהיה פה ולכתחילה!
דבר שלישי: למה? למה ה' רוצה אותי סגור פה? כי ה' רוצה 
להנות ממני! והוא עד כדי כך רוצה דווקא אותי שהוא מוכן לוותר 

על הרבה מצוות אחרות, ובלבד שאני אהיה פה איתו! בשקט!
נקודה רביעית: מה יש לקב"ה ליהנות ממני פה? כלומר: איזה 
דבר מיוחד יש לי להציע לקב"ה דווקא פה, שה' יהנה ממני יותר 
לי פה  ויש  נכון שיתכן  איתו!  אותו! שאני  מתמיד? שאני מקבל 
פחות "חומר" ו"תוצרת" להציע פה לרבש"ע, אבל יש דבר אחד 
שרק פה אני יכול לתת לו: אהבה! ה' אני אוהב אותך! במה? בזה 
ולא מתלונן הכנסת אותי לבידוד. אני  שאני איתך. מקבל אותך 

איתך פה בשמחה.
כעת  נעשים  גדולים  שדברים  להבין  מותר  חמישית:  נקודה 
בעולמות העליונים, משהו גדול מתבשל ורוחש מאחורי הקורונה 

הזו, והדבר הגדול הזה הוא טוב.
אנחנו לא צריכים להבין איך זה עובד, אבל כן מותר לנו לדעת 
ולהאמין שסו"ס ה' דיבר טוב על ישראל והקב"ה מכין לנו משהו 
טוב, וכעת נכון לעכשיו זה מתבשל ונעשה בצורה של קורונה לא 
נותר לנו אלא לקיים את הפסוק: "עבדו את ה' בשמחה". למה? 
ולו אנחנו עמו וצאן מרעיתו  "דעו כי ה' הוא אלוקים הוא עשנו 
ואם ככה בואו שעריו בתודה חצרותיו בתהילה", מתוך הבנה שמה 
וזה חותר  וה' תר לנו כעת מנוחה,  שבטוח – דרך הטוב להיטיב 

לשם! רק לשם!
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ראב"ד מרוקו הרה"צ רבי יאשיהו פינטו שליט"א תבדקו את התפילין והמזוזות!
פינטו  יאשיהו  הרב  ידי  על  נמסרה  מיוחדת  חיזוק  שיחת 
על  שעוברים  הקשים  לחודשים  הרב  התיחס  בשיחה  ממרקש. 
עדיין  למגיפה  ופתרון  עדיין משתוללת  המגיפה  תבל,  יושבי  כל 
ביטחון  לו  ושיש  פתרונות  לו  שיש  שחושב  אדם  וכל  נמצא  לא 
ושהדברים ברורים והדברים יציבים יש לו טעות, אין לנו על מי 

להשען אלא על אבינו שבשמים.
את  והגיש  ולהשמר",  "להערך  לתלמידיו  קרא  פינטו  הרב 
מיוחדת  כסגולה  והמזוזות,  התפילין  בבדיקת  להתרכז  העצה 

לשמירה ולהצלה.
משאו של הרב, הופץ בקרב חמישים בתי המדרש של תלמידי 
הלב  אל  חודרים  כשהדברים  העולם,  ברחבי  ישראל"  "שובה 

ומעירים גל של התעוררות לקרבת ה'.
במשאו אמר ראב"ד מרוקו את הדברים הבאים: הימים האלה 
וההבנה  הימים  של  וההבנה  גדול  ערפל  עליהם  שיש  ימים  הם 
של החיים הם לא ברורים וקשה להבין ולראות מה נמצא מעבר 
לערפל. עברנו זמנים לא פשוטים בחודשים האחרונים של מגיפה 
של דברים לא פשוטים פרנסה קשה אצל כלל עם ישראל , ועדיין 
אנחנו נמצאים בתוך זמן שהוא בערפל ומערבולת גדולה ששום 
אדם לא יודע מה טמון ומה טומן העתיד יש לנו רק דבר אחד: " 

אין לנו על מה להישען אלא על אבינו שבשמיים" .
לחוף  הגענו  לא  ועדיין  מקטרג  הרע  ייצר  מקטרג  השטן 
מבטיחים ועדיין העולם לא הגיע למקום של נוחות ויישוב הדעת, 
וכל  נמצא  לא  עדיין  למגיפה  ופתרון  משתוללת  עדיין  המגיפה 
אדם שחושב שיש לו פתרונות ושיש לו ביטחון ושהדברים ברורים 
והדברים יציבים אנחנו חושבים שהדברים הם טעות מהיסוד, ולא 

נכון.
הפחדים  כי  לפחדים  ולהיכנס  לפחד  להיכנס  שאסור  ודאי 
מהמצב  שהסכנה  ממה  ביותר   , ביותר  החמור  הדבר  זה  והלחץ 
יכול לגרום הפחדים וחוסר הרגיעה יכולה להשפיע על הנפש של 
כולם. אבל אנחנו חושבים שנמצאים עוד לפני דרך לא פשוטה 

ודרך לא רגועה להגיע למקומות של מבטיחים.
אנחנו נותנים עצה טובה לכל בני הקהילה הקדושה של שובה 
ישראל שכל אחד ישתדל לבדוק את המזודות בבית שלו ולבדוק 
את התפילין שהכל בדרך נכונה ובדרך טובה והכל על פי ההלכה 

והכל על פי מה שציוו אותנו רבותינו הקדושים.
לבדוק  זמן  כמה  כל  מזוזות  לבדוק  זמן  כמה  כל  יסודות  יש 

תפילין אבל כל אדם שיש לו חשש שהתפילין שלו לא כשרות או 
שיש בהם משהו בעייתי או שהמזוזות בבית יש בהן דבר שהוא 
לא מושלם ולא טוב אנחנו נותנים עצה טובה לכל בני הקהילה 
את  לבדוק  להשתדל  המזוזות  את  לבדוק  להשתדל  הקדושה 
יש  הקרובה  ובתקופה  הקרוב  שבזמן  חושבים  אנחנו  התפילין 
עוד "מהמורות" שצריכים לעבור אותם וודאי שאסור לנו להיות 
להיות  צריכים  אנשים  אבל  בדאגות  להיות  לנו  ואסור  בפחדים 

חכמים להקדים תרופה למכה.
ידוע מה שרבותינו הקדושים אומרים שלפני שיש ואדם צרה 
ובעיה אדם צריך למצוא פתרון לצרה ולבעיה, ולהקדים תרופה 
לו  קשה  אז  והבעיה  הצרה  בתוך  נמצא  שאדם  מתי  כי  למכה, 

לצאת מהם, השטן מקטרג ואין חבוש מתיר עצמו
לכן, עצה טובה קמשמע לן לכל בני הקהילה, כל אדם שיודע 
שיש לו בעיה עם המזוזות והתפילין בביתו  ישתדל מהר לבדוק 
לו,   וקשה  לו  שחסר  מי  שבביתו,  והתפילין  המזוזות  את  ולסדר 
ישראל  והשלוחים של שובה  אנו אומרים שכל הבתי מדרש  אז 
חייבים לתת יד לעזור בענין של התפילין והמזוזות חייבים לתת 

יד כדי להקל על כל אחד ואחד.
אנחנו מבקשים מכל הקהילה הקדושה, שכל הדברים שקבלנו 
בזמן  באימה  היו  שכולם  בזמן  בפחד,  היו  שכולם  בזמן  עלינו 
החזקות  הקבלות  כל  מרקד  המוות  מלאך  את  הרגישו  שכולם 
לשמור  ואקיימה  נשבעתי  אותם,  לקיים  חייבים  אנחנו  שקבלנו, 
משפטי צדקך אדם נשפט ונידון על פי הקבלות שקיבל בזמנים 
שהיה בלחץ וצער, שכן הרבה פעמים אדם בצער ובלחץ, הוא נודר 
ומקבל על עצמו קבלות ואחרי כן כשעובר זמן הוא פורם את הכל 

וחושב שיכול לדחות ולפרום את זה ולא לקיים את זה.
לכן אני מבקש, כל מה שהיה בזמנים הקשים, כל מה שקבלנו 
על עצמינו, להזהר מלשון רע, מה שקבלנו על עצמינו להקפיד 
שקבלנו  מה  במצוות,  להקפיד  עצמינו  על  שקבלנו  מה  בתורה, 
על עצמינו ליישר אורחותינו, זה הזמן של ליישר את אורחותינו, 
זה הזמן שנקיים את כל הדברים של 'נשבעתי ואקיימה לשמור 
משפטי צדקך', זה הזמן לשמור ולעשות את כל הדברים, לקיים 
ולשמור ולעשות את כל הדברים כמו שצריך לעשות, ולא שחס 
ושלום נגיע שוב לזמנים ששוב צריך לקבל קבלות, כי אם חלילה 
אדם שנודר ונשבע, ולא מקיים ואחרי זה שוב מגיע זמן של לחץ 
וסכנה ונודר שומקבל שוב,, רואים שהוא כבר כמו מי שנתן צ'ק 

"אסור להכנס לפחדים, אבל 
חובה להיערך ולהשמר!"

על דא ועל הא
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שחזר, שאז לא מכבדים את הצ'קים שלו…
נדע לקיים את הקבלות שקבלנו, ולעשות אותם בצורה הטובה 
ביותר, ובבקשה מכל בני הקהילה הקדושה, לעמוד להזהר, כמובן 
להתבונן  אדומה,  מנורה  להדליק  אבל  וחרדה  לפחד  להכנס  לא 
טוב טוב ולקיים את הדברים שיש בנפש, את כל הקבלות שקבלנו 

לקיים ולעשות אותם בשלימות גדולה.
הרבה  בהם  שיש  ברורים,  לא  זמנים  לעוד  נכנסים  אנחנו 
קפיצות הרבה ערפל זמן שלא מובן וכמה שיותר נחזק ונתחזק 
את  ומחליף   עיתים  משנה  הקב"ה  הזמנים,  את  ישנה  הקב"ה 
הזמנים, ובכוח החיזוק יש  וח לבטל גזירות יש כוח לבטל דברים 

לא טובים
בעזרת ה כל אחד מבני הקהילה ישתדל לראות את המזוזות 
את התפילין יש למזוזה כוח גדול ביות לשמירה, 'שומר דלתות 
ישראל', הקב"ה שומר את הדלתות של עם ישראל, התפילין כתוב 
בחז"ל שהקב"ה בכבודו ובעצמו מניח, א"ר יצחק מנין שהקב"ה 
מניח תפילין שנאמר נשבע ה' בימינו ובזרוע עוזו, התפילין עוז הם 
לישראל יש לתפילין כוח גדול לתפילין של ראש יש כוח עצום של 
וראו כל עמי הארץ כי שם ה' נקרא עליך ויראו ממך, התפילין של 
יד ושל ראש מגינים ושומרים על חמשת החושים, כי יש לאדם 
ארבע חושים בראש ראיה בעינים שמיעה באוזנים ריח באף וטעם 

בפה, וביד את חוש המישוש, התפילין מגינים ומתישים את הכוח 
של כל החושים שאדם לא ינטה לדברים לא טובים.

להקפיד בתפילין להקפיד שהתפילין כשרות להקפיד במזוזה 
כל  את  ולשמור  האדם  של  הבית  ועל  הדלת  על  שומרת  שהיא 

המשמרת שקבלנו על עצמינו ומחויבים לשמור
ומתי שנכין את עצמינו וניקח צידה לדרך והנפש שלנו תהיה 
ביראת  וגדושה  מלאה  תהיה  והנפש  חזקות  קבלות  עם  מוכנה 
הבאה,  והדרך  הבא  המהלך  את  אז  ה',  ובעבודת  ובתורה  שמים 
לתורה  קשורים  ונהיה  ובבטחון  בעוצמה  בכוח  אותה  נעבור 
ולקדושה ולקב"ה ואתם הדבקים בה אלוקיכם חיים כולכם היום.
נשמור ונחזק את הדבר תורה, ונלך בע"ה בקבלות חזקות 'ה' 
עוז לעמו יתן ה' יברך את עמו בשלום', הקב"ה והתורה הקדושה 
ששמרה על כל הקהילה הקודש שובה ישראל,  נזכה שגם הלאה 
הקדושה  הקהילה  את  הקדושים  אבותי  בזכות  ישמור  הקב"ה 
הבאים  ההרים  את  הבאה,  המהמורה  את  רע  מכל  אותה  ויציל 
ודעת,  טעם  ובטוב  שמים  ביראת  בתבונה  בחכמה  בע"ה  נעבור 
ובע"ה הקב"ה ישמור את כל הקהילה הקדושה 'שמרני קל כבת 

עין' ואת כל עם ישראל 'שומר ישראל שמור שארית ישראל,
הקב"ה ישמור את כל עם ישראל שמירה גדולה ביותר, נזכה 

לגאולה ברכה  ישועה הצלחה וס"ד גדולה.

מקצת מסיפורי החיזוק מתקופת הקורונה, שהגיעו למערכת 'דרשו'
מתנת יום הולדת!

לזה הוא לא התכונן. שיתף בעדינות ובחן. הוא פשוט זכה כבר 
בלימוד  שנים  כמה  השקיע  כבר  כן  ברכות,  מסכת  ללמוד  פעם 
הלכות שבת, כה, שהחליט לפני מספר חודשים שבמסכת ברכות-

שבת ישתלב בלימוד ה'דף היומי' כחזרה מהירה.
בידיעת  להשקיע  הרבתית  ההתלהבות  שבחסות  שקרה,  מה 
מצאתי  פתאום  המאושרים.  לנבחנים  הוא  גם  הצטרף  התורה 
החודשי,  המבחן  לקראת  גמרא  דפי  עשרות  בשבת  לומד  עצמי 
ומי מדבר לקראת המבחן המסכם הראשון על מאה ועשרים דף, 
שבזכותו מצאתי עצמי לומד בזמנים ומקומות שלא העליתי על 

דעתי שהדבר אפשרי ומעשי.
לסיום  עד  אלי  נוגע  זה  שכל  ידעתי  שיתף,  מקרה,  בכל  אך 
מסכת שבת. ברוך השם אני מצליח ונהנה בכולל, כל זה היה עד 
והם  ההולדת,  יום  את  ב"ה  ציינו  בני-ביתי  בחיוך.  הפטיר  היום. 
במתנה  רצונם  על  שגרתית;  לא  בבקשה  אותי  להפתיע  הצליחו 

לכבוד יום ההולדת.
להיזכר  מנסה  מהפה,  מהר  השאלה  לי  נפלטה  מתנה?  איזו 
וכאן  אותי.  הרגיעו  בסדר,  הכל  ממני.  שנשכח  להם  חסר  מה 
להיבחן  באם אמשיך  מאוד  ישמחו  וחפצם שהם  ברצונם  שתפו 
בכל חודש ב'דרשו' על שלושים הדפים החודשיים וגם במבחנים 

המסכמים…
מאושר  סיים  הכח",  בכל  ממשיך,  אני  בקשה.  כזו  אחר  "נו, 

בקול מרוגש.

'המסומנים'
"ערב  ימי  היו  הימים  שבת.  גנרטור  מופעל  בשכונה  אצלינו 
פסח", ובאוויר הורגשה הציפיה של "בניסן נגאלו ובניסן עתידין 

להיגאל".
הדבר  על  להגיע שמועות  התחילו  כשרק  אחד,  חמישי  ביום 
נייר  ורכשו  הסופרים  על  פשטו  ואנשים  "קורונה",  שנקרא  הזה 

התרגשתי עד דמעות. "תראו" – אמרתי 
לילדים והצבעתי על החלונות – "אתם 

רואים את הבתים המוארים?"

סיפורי חיזוק מתקופת הקורונה
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וחזקה.  קשה  סערה  פתאום  היתה  מסחריות,  בכמויות  טואלט 
בשעות הצהריים האור נהיה צהוב אפלולי ורוחות חזקות מאוד 
נשבו. הכל היה מלא חול ואבק. הרוח שרקה וייללה, עצים נפלו 

בהמוניהם, גם על מכוניות. האוויר נעשה מחניק.
את  אפילו  העיפה  הרוח  כי  ברחוב,  ללכת  קשה  ממש  היה 

האנשים… ואז, קצת אחרי השקיעה – הפסקת חשמל.
להיות מבהיל  אפילו התחיל  זה  היתה מאוד קשה,  האווירה 

ומפחיד. החושך היה מוחלט.
יוזמה- תפס  הגנרטור  שמפעיל  מסתבר  דקות,  כמה  אחרי 
והפעיל את הגנרטור! מי שהיה מחובר לגנרטור שבת- יכל לעבור 
למצב גנרטור ו- הופ, הבית הוצף באור נעים )להזכירכם- עדיין 

היה מזג אוויר חורפי אז(.
נצצו  הסמיכה,  האפילה  מתוך  לגנרטור.  מחוברים  אנחנו  גם 
אלו  היו  אור.  של  ריבועים  ריבועים  ושליו  בהיר  באור  לעומתינו 

חלונות מוארים, מהבתים המחוברים לגנרטור.
התרגשתי עד דמעות. "תראו" – אמרתי לילדים והצבעתי על 
החלונות המוארים – "אתם רואים את הבתים המוארים? אלה הם 
יראי ה', החרדים לדבר ה' ומהדרים בכבוד השבת. ה' דאג להם 
לאור ולחימום. ולא רק זה, תראו איך הם נוצצים בתוך האפילה, 
הם פשוט 'מסומנים'. הבית שלהם 'מסומן' אצל ה' כמו שבמצרים 

הבתים היו מסומנים על-ידי הדם על המזוזות!"
משפ' מ. פתח תקווה.

משגיח מן החלונות
הסיפור שאני כותב מתחיל בסיפור סתמי שסיפר לי החברותא 
שלי. סיפור על אדם פשוט אשר בתחילת התקופה לפני שנאסרו 
כדי  מרפסות,  מנין  לקיים  החליט  פתוחים,  בשטחים  המניינים 

שיוכלו להשתתף בו גם אנשים מבוגרים שלא יוצאים מהבית.
שעות  תיאם  האזור,  מכל  הרלוונטים  לשכנים  התקשר  הוא 
נוחות ועבד במשך כמה שעות שיקום המניין. למחרת התקשרו 
לאותו יהודי והודיעו לו שעליו להיכנס לבידוד. אותו יהודי חשב 
לעצמו: "אני חשבתי שכביכול אני דואג לאחרים, ובסופו של יום 

הקדוש ברוך הוא הראה לי שאני דואג שלי יהיה מניין"…
מאחר ואני גר באזור מתחרד,שבו אין כלל מרפסות, באזור שלי 
לא היה מניין כלל, אבל החלטתי שאנסה להקים מניין. בסיעתא 
כשאחד  בנינים,  מכמה  חלונות  מניין  לארגן  הצלחנו  דשמייא 

השכנים הגר בקומת הקרקע יצא לחצר והיה שליח ציבור.

הסיפור  את  טיב ההשגחה, שמשמיים שלחו  את  כאן  ראיתי 
בכל  ובכלל,  הזה.  המניין  את  לארגן  אותי  לעודד  כדי  הנ"ל 
התקופה הזו הייתה ניכרת ההשגחה הפרטית של כל אחד ואחד 
בכל התחומים, הן ברוחניות והן בגשמיות. למדנו להעריך את בית 

הכנסת,
את הלימוד בבית הכנסת, את המשפחה שלנו, את הביקורים 
אצל סבא וסבתא, את ההשגחה הפרטית בזה שיש מקום עבודה 
יציב, את החיים, את הנשימה שלנו. את חשיבות הפה שלנו, את 

האחדות שלנו, את היצירתיות של כל המשפחה ועוד.
ולהאמין  ולהכיר  נזכה להמשיך בערכים אלו  הלוואי שכולנו 

בה׳ יתברך.
יישר כח גדול

חתונה עוברת…
בשעה טובה היינו צריכים לחתן את הבת שלנו בי"ז סיון השנה. 
לאולמי  ברק.  בבני  'הדקל'  אולמי  את  מראש  חודשים   7 הזמנו 
החתונה  תאריך  עד  המקום  את  לפתוח  התאפשר  לא  'הדקל' 

שלנו, ונאלצנו להתרוצץ בארץ לחפש מקום פנוי לחתונה.
לבסוף מצאנו את מתחם 'שפיטו' שמאחורי קניון רמת גן. זוהי 

החצר של הקרקס הסמוך לאיצטדיון.
4 פעמים כדי להשלים עם המציאות… סגרנו  הלכנו למקום 

איתם תפריט וקבענו לערוך את החתונה אצלם.
תוך כדי התארגנות, נודע לנו שאולם 'כתר הרימון' בבני ברק 
בשני  האולם,  בחצר  חתונות  עריכת  ומאפשר  שעריו,  את  פתח 

מתחמים נפרדים.
עברנו  בחזור  לצפון.  לתפילה  נסענו  החתונה  לפני  שבוע 
הבן,  שלנו.  לבן  המקום  את  להראות  כדי  'שפיטו',  מתחם  דרך 
שלא כדרכו, אמר בנוכחות הכלה: "כאן אתם מתכוונים לעשות 
לבעל  הודעתי  לפתע.  נבהלתי  האמא,  ואני,  חתונה???????". 

האולם שאני עוברת למקום אחר.
הוא בקש 4000 ש"ח דמי ביטול ושלמתי! פנינו ל'כתר הרימון' 

והזמנו שם את החתונה.
מתחם  את  סגרה  המשטרה  החתונה(  לפני  )יום  שני  ביום 

שפיטו- הקרקס…
מקום  בלי  נותרים  היינו  החתונה  לפני  שיום  לחשוב  רק 

לחתונה….
משפחת ש.

 

077-2222-666 או 4992*
קו השיעורים של 'דרשו' - לחייג, ללמוד, לדעת
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הגאון רבי ראובן אלבז שליט"א על ברכה מדומה ובלעם הרשע
מסעדה  זו  היתה  רעיתו.  עם  יחד  מסעדה  ניהל  אחד  אדם 
יוקרתית שהגישה לסועדיה מאכלים משבחים מכל מטעמי עולם. 
שמם של המאכלים אשר הוגשו בין כתלי המסעדה יצא לתהילה, 

ואנשים רבים היו באים לאכול במקום.
מתקוטטים  היו  המסעדה,  בעלי  ורעיתו,  שהבעל  עקא,  דא 
האנשים  החלו  לאט  לאט  הרף.  ללא  השני  את  אחד  ומקללים 
להדיר את רגליהם מהמסעדה, ומצבם הכלכלי של בני הזוג הלך 

והדרדר.
את  לפקד  הלקוחות  חדלו  מדוע  ודנו,  ואשתו  האיש  ישבו 
אינם  הסועדים  כי  ונענו  אנשים,  מספר  אצל  ביררו  הם  המקום. 
זאת  ובשמעם  במקום,  המוטחות  הקללות  את  לסבול  יכולים 
האוכל אינו ערב לחיכם, ולכן אינם מגיעים יותר לאכל במסעדה.

אמר הבעל לאשתו: "את רואה? בגלל קללותיך הלקוחות לא 
באים!"

"וכי אתה לא מקלל, הרי גם אתה מקלל!" הטיחה בו האשה.
"את יודעת מה?" הציע הבעל, "בואי ונעשה שביתת נשק כדי 

שאנשים יחזרו לאכל במסעדה!"
"אבל איני יכולה להפסיק לקלל אותך!"

"מנין אם כן תהיה לנו פרנסה?!"
בסוף אמר הבעל לרעיתו: "בואי נעשה תחבולה: כשאת רוצה 
לקלל אותי, תקללי באפן כזה שלא יובן לנוכחים. כשתרצי לאחל 

לי שיסתתמו עיני, תגידי 'שיתברכו עיניך'. כשתבקשי לקלל אותי 
כך  זו הדרך.  על  וכן  רגליך'.  'שיתברכו  לי  רגלי, תאמרי  שיקטעו 
נברך אחד את השני, ובאמת נתכון לקללה וכל הלקוחות ישובו 

לאכל במסעדתינו"…
ואכן, בני הזוג נהגו על פי התחבולה שהגו. אנשים היו יושבים 
"איפה  רעיתו:  לעבר  שואג  היה  הבעל  כך  כדי  ותוך  ואוכלים, 
כן  לך הרגלים, אמן  המזלגות, לא שמת על השלחן?! שיתברכו 
יהי רצון!" והיא אומרת לו: "הנה שם מתחת לצלחת יש מזלגות, 
שיתברכו לך העינים, אמן כן יהי רצון!"… וכך חזר העסק לתפקד, 
כשהבעל ורעייתו 'מברכים' אחד את השני ומתכונים לחרף ולגדף. 
בכעס  ברכות  שמעו  לא  שמעולם  הלקוחות  זמן,  לאורך  לא  אך 

ובעצמת קול כזו, כבר הבינו שאלו קללות במסכה של ברכות…
בתי  על  הסתכל  הוא  הרשע.  בלעם  של  ברכותיו  היו  כה 
המדרשות ועל הישיבות הקדושות אשר עולות ומשגשגות, ועיניו 
היו רואות וכלות, הוא לא יכול היה לסבל זאת. לכן אמר: "מה טבו 
אהליך יעקב", כשבעצם כונתו היתה לומר שזה הרע הגדול ביותר 
בעולם. הוא ראה בית כנסת פורח ומשגשג, שנערכות בו תפלות 

מעמק הלב, ולא יכול היה לסבל זאת וקלל.
אדם  ששום  וקבע  לטובה  מחשבתו  את  הפך  יתברך  ה'  אך 
בעולם לא יוכל לנגוע לרעה בישיבות הקדושות ובלומדי התורה.
)המאמר המלא ב'לקראת שבת' שיופץ ביום ה'- המאמר מתוך הספר 'משכני אחריך'(

טעימה מגיליון 'לקראת שבת'

אמר הבעל לאשתו: "את רואה? בגלל קללותיך 
הלקוחות לא באים!" "וכי אתה לא מקלל, 

הרי גם אתה מקלל!" הטיחה בו האשה

השבוע – מבחני 'דרשו' כדלהלן:
יום חמישי י' בתמוז - 'דרשו בכולל', יום שישי י"א בתמוז פרשת תצוה:

קנין תורה – 6: שבת פט. – קיח:
קנין משניות – 2: דמאי פרק ה' משנה ה' – פרק ו' משנה י"ב

דף הכולל 5: שבת כה. – מה:
הדף היומי בהלכה 60: משנה ברורה - סימן תפ"ז - סימן תצ"ו

מוסר: שמירת הלשון חלק ב' פרק כ"א "וישלח ה'" עד פרק ל' "ועל ידי"
קנין חכמה 37: אבות עם פירוש רבינו יונה פרק ד' משנה כ' – פרק ה' משנה ט'
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רבי שלמה לווינשטיין שליט"א, עם צרור 'סיפורי כסף' ממרן  הגראי"ל שטיינמן זצוק"ל
סֶף וְזָהָב" )במדבר כ"ב, י"ח( "מְלאֹ בֵיתוֹ כֶּ

ישנו הידור מיוחד בנתינת צדקה, מכסף שהוא בוודאי כשר. 
כך סיפר אחד מתלמידי מרן:

"בהיותי בחור, נהגתי פעמים רבות ללוות את רבינו בצהרים, 
בדרכו מהישיבה לביתו. מאחר שכידוע, הוא נוהג ללכת כשראשו 
כפוף למטה ועיניו בארץ, הזדמנו לו בדרך קבע מציאות רבות. פה 
עט, שם עפרון או שעון… בכל פעם שהבחין במציאה היה נעצר, 

ואני הזדרזתי להרימה, כדין זקן ואינה לפי כבודו.
הזדרז  הוא  שקלים,  בעשרה  בדרך  הבחין  הימים  "באחד 
'לא  צחות:  בדרך  לצדקה. שאלתיו  אותם  וייעד  בעצמו  להרימם 

מגיע לי פעם אחת להרוויח?'…
שנשלחת  פרנסה  זו  ביותר.  הכשר  הכסף  'זה  השיב:  "הוא 
לאדם משמים, ולכן כדאי להדר ולתת ממנו צדקה'. אחר הוסיף 
בו חשש  יש   – עבודה  על  'כל כסף שמקבלים  דבריו:  לבאר את 
גזל, שמא העבודה לא היתה מושלמת, מלבד דמי שידוך ומציאה. 
בהם אין שום חשש, שכן תשלום השידוך אינו על עבודה אלא על 
התוצאה, וכסף המציאה אף הוא אינו שכר, אלא שהתורה קבעה 
כי ניתן לקחתו. מה שנהגו לתת צדקה, אין זה מחמת חשש שאולי 
כסף  ודאי  שזהו  מכיוון  דווקא   – אדרבה  אלא  אותו.  לקחת  אין 

כשר, כדאי לקיים בו מצוה בהידור!'.
הבן  בפדיון  כי  לי,  שח  זצ"ל  שך  'הרב  וסיפר:  המשיך  "הוא 
של נכדו, רכש חתנו, רבי מאיר צבי ברגמן שליט"א, את מטבעות 
הפדיון אצל ה'חזון איש'. ה'חזון איש' הורה לו, שלאחר הפדיון 
יאמר לכהן  לו, אך מראש לא  וישיבן  יקנה אותן בחזרה מהכהן 
צפיפות  היתה  הפדיון  לאחר  מיד  להחזיר.  מנת  על  מתנה  שזו 
גדולה בבית, והרב ברגמן לא הצליח למצוא את הכהן, רבי אברהם 
מרדכי כהן, אביו של הגאון רבי אהרן כהן מחברון. רק כשהתיישבו 

לסעודה, הבחין בו כשהוא נכנס מבעד לפתח הבית.
"הרב ברגמן הזדרז לגשת אליו, ולבקש ממנו לקנות את מעות 
הפדיון, אך רבי אברהם מרדכי הביט בו בצער ואמר: 'חבל שלא 
וחילקתי  לביתי  הלכתי  כבר  לקנותן,  שתרצה  מראש  לי  אמרת 
אותן לקופות צדקה'. 'מה הענין לתת אותן לצדקה, ומדוע כל כך 

מהר?'- הקשה הרב ברגמן.
כדאי  ולכן  כשר,  כסף  ודאי  הוא  פדיון  'כסף  הכהן:  "השיב 
איש'  ל'חזון  וסיפר  ברגמן  הרב  כשחזר  לצדקה!'.  בו  להשתמש 
א  הנהגת  היא  'כך  ואמר:  הגיב  המטבעות,  להפסד  הסיבה  את 

ערכלעכער איד!'".

 הלוואה במתנה גמורה
סיפר רבי ליפא ישראלזון שליט"א:

יהודי שהסתבך בחובות לווה מרבינו מאה אלף שקל. במשך 
זמן רב נשאר חייב לו ולא פרע את חובו.

לרבינו  ובא  הנדרש,  הסכום  את  השיג  ארוכה  תקופה  אחרי 
נתתי את  "לא!   באומרו:  אותו  רבינו דחה  כספו.  לו את  להשיב 

הכסף לצדקה ואינך צריך לשלם לי מאומה!".
הלה נבהל. מאה אלף שקל זה הרבה כסף! הרגיש מאוד לא 
נעים והתחנן לפני רבינו שייקח ממנו לכל הפחות חלק מהסכום.

רבינו בשלו: "אינני צריך את הכסף הזה. פעם הוא היה שלי, 
אבל אתה היית נצרך ונתתי לך אותו בתורת צדקה, נתינה גמורה!". 

ההוא מתחנן: "משהו, לפחות עשרת אלפים שקל…"
אמר רבינו: "טוב, אם אתה רוצה אקח משהו, אבל דע לך שמה 
שאתה נותן זו מתנה, לשם ההרגשה הטובה שלך, ואם רצונך – 
יכול אתה באותה מידה לתת את הכסף הזה לצדקה. לי אינך חייב 

שום דבר!".

כלב טוב
מעשה היה במשולח של אחד ממוסדות התורה, שרצה לצאת 
לחו"ל לאסוף תרומות, וניגש לרבינו לקבל חוות דעתו. רבינו נתן 
לו ברכת הדרך, אך התנה עמו שני תנאים: ראשית – שכל תרומה 
 – ושנית  מזערי,  הסכום  אם  גם  לנותן,  תודה  יתן   – לו  שיתרמו 

שבכל יום ילמד גמרא.
הסכים הלה לתנאים ויצא לדרכו לחו"ל.

פעם נקש על דלת של עשיר ובקש את תרומתו. העשיר אמר 
לו שימתין למטה, ונתן לו בפי הכלב מעטפה עם כסף. הלה נרתע 
למראהו המפחיד של הכלב, אך התעשת, התגבר על פחדו ולקח 
תודה  לומר  למעלה  לעלות  נזכר שעליו  כך  כדי  תוך  הכסף.  את 

לנדיב.
עלה ונתן לו תודה, ואמר לו: "יש לך כלב טוב, שהוא נתן לי 

את המעטפה…".
הנדיב חייך ואמר: "מנין לך שיש מושג של כלב טוב?"

פתח לו האיש את הגמרא )בבא קמא טו ע"א( והקריא לפניו: 
"אמר רבי אלעזר: מנין שלא יגדל אדם כלב רע בתוך ביתו", מכאן 

באחד הימים הובא לפניו נדיב, שתרם סכום 
של מיליון דולר עבור אחזקת תורה, ומלויו 

בקשו שהרב יברכו. שאלו רבינו: "האם סבור 
אתה שלתרום מיליון דולר זו מצוה?"

פרשת השבוע
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לבוא  עמו  ובקש  רב,  שלל  כמוצא  הנדיב  שמח  טוב.  כלב  שיש 
לחמיו שגר בקרבת מקום, להראות לו את הגמרא הזאת. בתחילה 
סרב המשולח, אך לאחר שהפציר בו הסכים ובא עמו, וסיפר לו 
שהוא  משום  שנה,  עשרה  ארבע  במשך  עמו  מדבר  לא  שחמיו 
מגדל כלב. כך השלימו בינהם, וכל אחד נתן לו עשרים וחמישה 

אלף דולר עבור המוסדות…
כשהוא שמח משליחותו שהוכתרה בהצלחה, חזר לארץ ובא 
'תודה  לו לומר  לו שבזכות מה שיעץ  להודות לרבינו. הוא אמר 
רבה', הרוויח חמישים אלף דולר. ענה לו רבינו ואמר: "לא בזכות 
בזכות  אלא  הנ"ל,  הסכום  את  הרווחת  'תודה'  שתאמר  עצתי 

שלמדת גמרא, וכך ידעת שלא מגדלים כלב רע!"…

המיליון שגרר מיליון
לרוב, קבלת תרומה בסך גבוה במיוחד, יוצרת בקרב המקבלים 
ותגובה  אמירה  כל  מפני  חוששים  הם  התורם.  כלפי  גדול  כבוד 
שלא תמצא חן בעיניו, ואולי חלילה תגרום לו למשוך את תרומתו 

ולהתחרט עליה.
רבינו, אשר לא חת מפני איש, לא נרתע מאמירת דעתו בצורה 
חד משמעית, שאינה משתמעת לשני פנים, גם כאשר עמדו על 

הפרק תרומות של סכומים עצומים.
הימים  באחד  כי  שליט"א,  בלוי  מרדכי  רבי  סיפר  למשל,  כך 

אחזקת  עבור  דולר  מיליון  של  סכום  שתרם  נדיב,  לפניו  הובא 
ושאלו:  הנדיב  אל  רבינו  פנה  יברכו.  שהרב  בקשו  ומלויו  תורה, 

"האם סבור אתה שלתרום מיליון דולר זו מצוה?".
המלווים, שכלל לא ציפו לשאלה מעין זו, נבוכו. אחדים מהם 
זו מצוה  וכי יעלה על הדעת שאין  זו מצוה,  ניסו לומר: "בוודאי 

לתרום תרומה גדולה כזו עבור תורה?".
"רוצה אני ראיה שזו מצוה!" – הגיב רבינו לדבריהם.

אומרת  "המשנה  ואמר:  רבינו  התחייך  ואז  הנוכחים,  שתקו 
גוררת מצוה'. אם אכן התרומה שתרמת נחשבת למצוה,  'מצוה 
הבה ונראה אם היא תגרור בעקבותיה עוד מצוה, ואתה תסכים 
להתחייב לתת עוד מיליון… אם תסכים, ניווכח שאכן זו מצוה"…

חמה  לברכה  וזכה   – נוסף  מיליון  על  התחייב  נהנה,  העשיר 
מרבינו.

הברית,  מארצות  אמריקני  יהודי  התקשר  אחרת  בהזדמנות 
וסיפר שהוא עומד לפני משפט, שאם יצא בו חייב, יאלץ לשלם 
התחייבות  תוך  להצלחה,  ברכה  בקש  הוא  דולר.  מיליון  עשרים 

לתת לצרכי אחזקת תורה חצי מיליון דולר.
אמר רבינו: "חצי מיליון זה לא רציני. אם אתה רוצה שותפות 

עם הקדוש ברוך הוא, עליך לתת לכל הפחות מיליון!"…
)מתוך 'ומתוק האור' הר' שלמה לווינשטיין – 'מפניני הגראי"ל שטיינמן'(

חיים ולדר מציג את מודל 'מגיני הילדים', ועושה סוף לתופעות חרם ופגיעות חברתיות
ופגיעה  לחרמות  בנוגע  שפרסמתי  המאמרים  שני  בעקבות 
חברתית בילדים, הגיעו אליי מאות תגובות בפקס ובטלפון בבית, 

שנתנו לי להבין )למרות שקצת ידעתי( את היקף הבעיה.
מפני  כזו,  להתרחשות  פוטנציאל  יש  כיתה  בכל  למעשה 
שבמארג חברתי נורמלי, תמיד יהיו ילדים דומיננטיים ותמיד יהיה 
הדומיננטיים  הילדים  כל  שלא  נכון  אז  וחלשים.  עדינים  ילדים 
הם פוגעים. להפך. ילד שטוב לו בדרך כלל לא מרע לאחר. אך 
אלימות  לו, שראה  ילד שרע  הוא  דומיננטי  שילד  כשמגיע מצב 

מילולית בביתו, למעשה כל הסביבה שלו נמצאת בסכנה.
מסתבר  פיזית.  חזק  אך  דומיננטי  לא  בילד  מדובר  לעיתים 
פעם  של  בעולם  ילדים.  על  לשליטה  פקטור  הוא  פיזי  שכוח 
שלנו  בעולם  אך  בוגרים,  על  גם  לשליטה  פקטור  היה  פיזי  כוח 
כוח  לטובת   – פיזי  כוח  בעלי  שינטרלו  חוקים  לחוקק  הצליחו 

הדיבור וההשפעה. )האלימות לא פסקה, היא פשוט לבשה צורות 
אחרות( אצל ילדים עדיין הטבע עושה את שלו. מי שחזק בדרך 

כלל לא יסבול ויש סיכויים שיסבלו ממנו.
שילדים  הסבל  תיאורי  זה  לשמוע  היה  שקשה  מה  אך 

מתמודדים בהם בימים אלה ממש.
אני מדבר על ילד בכיתה ו', עדין נפש מצטיין בלימודיו, שמאז 
כיתה א' ישנו ילד אחר בכיתה שיורד לחייו, מכנה אותו בשמות, 
מכה אותו ומשפיל אותו באינספור צורות של השפלות שכל אחת 
מהן חמורה מקודמתה. אני אחסוך מכם את הפרטים, רק אומר 
"אני  הכיתה  כל  מול  לצעוק  אותו  הכריח  חודשים  כמה  שלפני 
טיפש מגעיל ומכוער", רק כדי שיעזוב אותו לנפשו. ולא, הוא לא 

עזב אותו ולא את מה שנשאר מנפשו.
ההורים האומללים ניסו הכל. הנהלת בית הספר ניסתה בעבר 

קול העם

"בערך חצי מהחיידר החרים אותי. שנתיים 
לא דיברתי עם אף אחד על המצב"
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מספיקות  שאינן  בפעולות  מדובר  שבידי  המידע  פי  על  לפעול, 
הלכות  יחד  ללמוד  הילדים  את שתי  )להכריח  כזו  בעיה  לפתור 
בין אדם לחברו(. מקרים כאלה בדרך כלל אינם נפתרים "ברצון 
ובוודאי שאם  כזה,  רצון  לו  אין  כי בדרך כלל  הטוב של הפוגע" 
ניסית וזה לא עובד עליך ללכת לפתרון רדיקלי יותר. ממה שאני 
מבין ההנהלה קצת פוחדת מהוריו של הילד הפוגע ופועלת מולו 
במקרים  הצער  שלמרבה  החוק"  פי  על  ו"רק  משי  של  בכפפות 
בגלל הצורך בעדויות  ולא על החלשים,  כאלה מגן על החזקים 

בעלי ערך משפטי. כפי שכתבתי במאמר הקודם.
"לא  של  בתפיסה  הם  לדבר.  מה  אין  הפוגע  הילד  הורי  עם 
מתערבים במריבות של ילדים" )מעולם לא ראיתי הורים שהילד 
הזו(, להעביר ת"ת הם לא  סובל המחזיקים בתפיסה  *שלהם* 
מצליחים )אני בדרך כלל מתנגד למעבר – פרט למקרים אקוטיים 

כאלה(.
תארו לעצמכם הורים, שיש להם את כל הסיבות לרוות נחת 
לכאב  לסבל  הזו  הנחת  את  הופך  אחד  ילד  אך  שלהם,  מהילד 
לדאגה ולמועקה נפשית נוראה ומסכן פשוטו כמשמעו את האוצר 

היקר שלהם.
זה לא מקרה יחיד, יש כאלה מאות ואלפים שסובלים.

בציבור החילוני מדובר במכה הרבה יותר אנושה בגלל שילוב 
של כמה דברים.

החשיפה  בגלל  פיזית  לאלימות  יותר  חשופים  הילדים  א. 
לסרטים ואמצעי תקשורת שגם מציגים אלימות רבה וקשה.

ב. בהיעדר כל סינון ובקרה על התכנים, נוצר מצב שהאלים 
והדורסן הוא ברבים מהמקרים הגיבור אתו כולם מזדהים, ואילו 

התם ועדין הנפש הוא מושא ללעג ומכונה "חנון".
וכפופים  החינוך  משרד  כללי  פי  על  פועלים  הספר  בתי  ג. 
לוועדי הורים וועדות משמעת שאינם מאפשרים כמעט הענשה. 

התוצאה של זה היא, "כל דאלים גבר".
שבהן  קבוצות  מנהלים  והם  סמארטפונים  יש  לילדים  ד.  
ובמקרים  נתפסת,  בלתי  היא  והפגיעה  המילולית  האלימות 
חמורים יותר הקבוצות מדירות לחלוטין ילדים מסוימים בכיתה. 
מה  זה  נשים"  "הדרת  כמשמעו.  פשוטו  ל"אוויר",  הופכים  הם 

שנמצא בכותרות אז למה שיעניין אותם "הדרת ילדים"?
מפעם לפעם נושא החרם והפגיעה החברתית בכל זאת עולה 
לכותרות ותמיד בנסיבות טראגיות. מוות של ילד כתוצאה מפגיעה 

חברתית מתמשכת.
מי שהעלתה את הנושא בציבור החילוני היא הח"כית יפעת 

שאשא ביטון שכיהנה כיו"ר הוועדה לזכויות הילד.
בוועדה שלה עלו מקרים קשים מאד של החרמה.

תלמיד כיתה ז' שהוחרם במשך שנתיים בבית הספר היסודי 
דיברתי  לא  שנתיים  אותי.  החרים  ספר  בית  חצי  "בערך  סיפר: 
עם אף אחד על המצב, ההורים הבינו שעובר עליי משהו ושלחו 
אותי לכל מיני טיפולים. לבסוף עברתי תהליך ארוך של קאוצ'ינג 
שאני  ילדים  של  קבוצה  דרך  אחד,  מילד  נגרם  שהחרם  והבנתי 

לא בא להם טוב בעין והם סוחפים את שאר הילדים כי הם מאוד 
דומיננטיים".

הילד הציג בפני הוועדה מודל שאותו פיתח ברוב ייאושו ובימי 
הילד  של  העצובות  "העיניים  בזיהוי  מתחיל  המודל  בדידותו. 
המעידות שיש לו בעיה, וכן העסקת אנשי חינוך שיהיו שקועים 

אך ורק בתהליך החרם ולא בבעיות אחרות בבי"ס".
אם שילדתה סובלת מחרם סיפרה על אוזלת היד במערכת: 
לילדה  למרר  פעם  בכל  שבוחרת  הספר  בבית  קבוצה  "ישנה 
אחרת את החיים, כעת ההתנכלויות הן נגד בתי. תקופה ארוכה 
שמטיחים בה העלבות ואיומים, גם בתקופה שהיא נעדרה מבית 
זה לא נפסק. המנהלת אומרת שאין באפשרותה לעשות  הספר 
דבר, רוצים לשמור על שם המוסד. היועצת אמרה שאין לה כלים, 
זו  'אימא  אומרת  שלי  הילדה  לטפל.  שלא  בחרו  הילדים  הורי 

צלקת בלב' ואני חסרת אונים".
יו"ר הוועדה סיכמה את הדיון: "הילדים מדברים, הם זועקים 
כל הזמן, השאלה מה בוחרים לעשות עם זה. חשוב שהמודלים 
שהוצגו פה יובאו בפני כל המוסדות שאינם מצליחים להתמודד, 
על  גם  להקפיד  יש  בתופעה.  להילחם  שניתן  להראות  חייב 
נוכחות מבוגר במרחבים הפתוחים בבתי הספר. שילוב תלמידים 
זה מפתח להצלחה, לא משנה כמה נעשה  בתוכניות כשגרירים 
להקשיב  יותר  נוטים  שלהם  החברים  שם,  אותם  צריכים  אנחנו 

להם מאשר לנו".
מאז הדיון הזה עברו שלוש שנים. שום דבר לא נעשה בנידון.

אי  בשל  גם  פחותה,  ברמה  בפירוש  הבעיה  החרדי  בציבור 
וגם  חשיפה לאלימות, גם בשל היעדר אמצעי תקשורת לילדים 
בשל הכוח החזק יחסית של אנשי החינוך על התלמידים וגם על 
ההורים. אך למרות זאת, תופעות כמו חרם ופגיעות חברתיות היו 
רב  נזק  מחוללות  ואלה  יותר  עוד  ובימינו  ומעולם  מאז  קיימות 

לילדים ונערים רבים, נזק עם השלכה ברורה לעתידם.
ואף  הזו  בתופעה  להיאבק  שיכול  מודל  על  חשבתי  לפיכך, 

למנוע אותה לחלוטין, מעצם הידיעה על קיום המודל הזה.
מהמוסד  אחריות  הורדת  משום  הזה  במודל  שאין  כמובן 
החינוכי או מהורי הפוגע. אלה חייבים ויכולים להפסיק כל פגיעה 
להיות  או  בכך,  להם  לסייע  יכול  מציע  שאני  המודל  חברתית. 

במקומם כאשר אלה לא עושים את תפקידם.
למודל הזה קראתי "מגיני הילדים".

אם בכל עיר/ שכונה/ בית ספר יהיו בין חמישה לעשרה הורים 
פגיעה  של  מקרה  לכל  כתובת  ויהיו  הילדים"  כ"מגיני  שיוכרזו 
חברתית שלא לומר חרם – לא יהיו חרמות באותה שכונה/ באותו 

בית ספר.
הורים  של  קבוצה  מול  עומדת  שהיא  יודעת  שהנהלה  ברגע 
)בין אם הייתה שותפה לבניית המודל ובין אם לא( וברגע שהורים 
של ילד פוגע מבינים ש"יש להם עסק" לא רק עם ילד מסכן ופגוע 
וההורים העצובים והחלשים אלא עם עשרה הורים שמתפקדים 
כמו ארגוני זכויות אדם כמו "שוברים שתיקה", "ארבע אימהות", 
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"חוננו", "יש גבול", "זו ארצנו", רק שהם אינם פועלים נגד כיבוש 
ילד  נגד מעשיו של  נגד השמאל הקיצוני אלא  או  נגד צה"ל  או 
שפוגע באופן סדרתי בחלשים ומייצר חרמות ופגיעות חברתיות, 

הדברים יגיעו לפתרון תוך זמן קצר ביותר.
זה יבוא משני צדדים. החלש יקבל הגנה והתוקפן יקבל גבול, 
ואם לא יעצור שם הוא יעמוד מול שכונה שלמה שאומרת לו "די".
לא  שימוש  בו  ייעשה  שלא  פיקוח.  צריך  כזה  שמודל  כמובן 
נכון. שלא ייעשה בו שימוש מוגזם. שלא יעשה בו שימוש נמהר 
)כי הרי לא כל מריבה בכיתה היא התעללות, ולא כל ילד שפגע 
ברור ש"מגיני  ותוקפני(.  פורום מחמיר  צריך לעמוד מול  בחברו 
זיקה  עם  להיות  חייבים  הם  בקפידה,  להיבחר  יצטרכו  הילדים" 
הצדק".  למען  שנעשות  מ"עוולות  להישמר  חייבים  והם  לחינוך 
ולהתייעץ בכל פעולה שהם עושים עם מחנכים, תלמידי חכמים!

אם אתם מטילים ספק ביעילות המודל הזה כדאי שתדעו:
בכל פעם שהודעתי להורים של ילד פוגע, שאני הולך להגיע 
מתכוונים  הם  איך  שלהם  השכנים  עם  ולהתייעץ  שלהם  לבניין 
אותו  ומשפילים  שנים  כמה  כבר  אותו  שמחרימים  לילד  לעזור 
עצם  להגיע.  צריך  הייתי  לא  אפילו  חייו,  את  עליו  וממאיסים 
בית  או עם הנהלת  גרם להורים לשבת אתי  הרעיון שהשמעתי, 
הספר ולדאוג לכך שהילד שלהם לא רק שיפסיק את ההתעללות 

אלא שיילחם למען הילד הפגוע שאף אחד אחר לא יתעלל בו.
ייתכן ו"מגיני הילדים" לא יצטרכו לעשות דבר מלבד להודיע 
יגרום  קיומם  עצם  לפעול.  מתכוונים  שהם  הנהלה  להורים/ 
לתזוזות מידיות שיפתרו לפעמים בעיות שנמשכות שנים וימנעו 

סבל נורא של ילדים.

מי באמת מחלק את התיקים בממשלה?
כאשר כיהן הרה"ק רבי ישראל אבוחצירא זצ"ל, ה'בבא סאלי', 
כרבה של בודניב שבמרוקו, נסע פעם לכפרים סביב כדי לעמוד על 
משמר הדת והמצוות. ניצלו אז המשכילים את היעדרו, שכרו מבנה 
מפואר והחלו ברישום תלמידים לבית ספר ברוח ההשכלה הכפרנית.
כששב ה'בבא סאלי' ממסעו היו הלימודים בעיצומם. הוא כינס 
את הקהל ודרש במפגיע להוציא את הילדים מביה"ס המעבירם 
על דתם. אולם הללו לא החרישו, מנהל ביה"ס עבר מבית לבית 
ופיתה את ההורים בחלקת לשון ובמתת יד להשאיר את הבנים 

בבית ספרו.
מביה"ס  בניו  את  יוציא  שלא  "אב  ואמר:  סאלי  הבבא  נענה 
נסגר  היום  למחרת  בן".  אותו  של  גורלו  יהיה  ומר  רע  החילוני, 
המשכילים  נואש,  אמר  לא  השטן  אך  תלמידים.  באין  ביה"ס 
החליטו לכפות את ארסם דרך משרד החינוך המרוקאי, ולחוקק 

חוק שיחייב את היהודים לשלוח את בניהם לחינוך הכללי.
הבבא סאלי החליט ללחום בחוק. שר המשטרה הכירו אישית, 
הוא היה בנו של הפחה בעיר בודניב, שהערצתו לבבא סאלי היתה 
כה רבה, עד שביקשו שיתיר לבנו הקטן להתרועע עם בני ביתו 
ועלה בסולם התפקידים עד שהיה  בן  אותו  גדל  של הרב. עתה 

לשר המשטרה.
נסע הבבא סאלי לעיר המלוכה רבאט וביקש להיוועד עם הבן 
לו שהוא שוהה עתה עם חבריו השרים  שגדל. כשהגיע התברר 
לו,  ממתין  להודיעו שהוא  סאלי  הבבא  ביקש  בישיבת ממשלה. 

ולהפתעת הכל קטע השר את השתתפותו בישיבה ויצא אל הרב. 
"מדוע בא כבוד הרב לבקרני" – שאל ביראת כבוד.

סאלי  הבבא  לו  אמר  בידיך",  נתונים  ותורתו  ישראל  "עם 
בהתרגשות עצומה.

"איני מבין", השיב השר.
"עומדים לחוקק חוק המיועד להרעיל את ליבות ילדי ישראל, 
להלעיטם בלימודי כפירה ואפיקורסות" – הסביר הרב בהתרגשות.
בתחום  היה  לא  זה  עניין  אך  המוצע,  החוק  על  השר  שמע 
סמכותו. "אני שר המשטרה" – הזכיר לאורחו – "ולא שר החינוך".
"לא" – השיב הבבא סאלי. "דע לך, כי מרגע זה ואילך אינך שר 

המשטרה, אלא שר החינוך".
"הכיצד?" – תמה השר.

"זה עתה החליטה הממשלה בהיעדרך למנותך כשר החינוך" 
– הודיעו הרב.

לא  החוק  כי  חגיגית  לך  אני  מבטיח  רבי,  דבריך  כנים  "אם 
לישיבת הממשלה, שם  הוא שב  ענה השר המופתע.   – יתקבל" 
התקבל בתרועות ובברכות ובישרוהו כי זה עתה נבחר פה אחד 

לכהונת שר החינוך!
הצעת  ביטול  היה  החדשה  בכהונתו  שעשה  הראשון  הדבר 
להם  ולאפשר  כפירה,  בלימודי  ישראל  ילדי  את  לחייב  החוק, 

להמשיך בחינוכם המקורי ברוח מורשת הדורות.
)גיליון 'שבת אורה' חיי שרה תשע"ח מתוך הספר 'סידנא בבא סאלי'(

"דע לך" – אמר ה'בבא סאלי' זצ"ל לשר 
המרוקאי המופתע – "כי מרגע זה ואילך 

אינך שר המשטרה, אלא שר החינוך!"

יהלומים מגדולי ישראל
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שבת דף קטו

"כל כתבי הקודש מצילין..."

ביצה  או  בצל  שום,  לאכול  שאין  מבואר  יז.(  )נדה  בגמרא 
קלופים שעבר עליהם הלילה, מפני הסכנה. כיום, רבים נזהרים גם 
שלא לאכול צנון קלוף שחלף עליו לילה, אך רוב ספרי הפוסקים 
אינם מזכירים זאת, ויש שכתבו, כי אין לכך כל מקור )שו"ת קב 
זהב סי' יד(. על הפרטים השונים הנוגעים לאיסור זה, הפוסקים 
דנו בהרחבה, כגון, הביצה הלזו מבושלת היא או חיה; האם לא 

כהה תקפה של הסכנה גם בימינו? על כך ועוד במאמר הבא.
המהר"ם  בשם  נאמר  יין(  המוציא  )פרק  המרדכי  בהגהות 
אין  בימינו  קלופה,  ביצה  על  ששאלת  מה  בדבר  מרוטנבורג: 
שכיחה,  אינה  שהסכנה  מפני  קלופה  ביצה  מאכילת  לחשוש 
וכמו כן "כתבי הקודש שעליהן מצילין". ודבריו בסיום על 'כתבי 

הקודש' - לא מובנים.
הגר"מ שפירא מלובלין זצ"ל )בהסכמתו לספר "שלחן חי"( 

פיענח את הדברים בפשטות. הרוקח כותב )שבועות סי' רצו( 

כי "מנהג אבותינו" ללמוד ביום חג השבועות עם הילדים הקטנים, 
ומבושלת,  קלופה  ביצה  בפניהם  להביא  נוהגים  הלימוד  ובתוך 
את  קורא  הרב  וגו'",  אדם  בן  אלי  "ויאמר  הפסוק  כתוב  ועליה 
הפסוק תיבה אחר תיבה והתינוק אומר אחריו, ולאחר מכן הוא 
אוכל את הביצה. כמובן, שכתיבת הפסוק על הביצה נעשתה לפני 
על  לכתוב  אפשרות  אין  שהרי  הביצה,  בישול  גם  וממילא  החג, 
שחלף  קלופה  בביצה  נגס  שהתינוק  נמצא  ולבשלה.  רכה  ביצה 
עליה לילה שלם! לפיכך, שאל נשאל רבי אלעזר מגרמייזא, בעל 
"רוקח", מדוע אין חוששים לדברי הגמרא. על כך הוא השיב, כי 
שכתבי  יתכן  כן,  וכמו  זו,  רעה  לרוח  לחשוש  אין  שבימינו  יתכן 
ומצילים  מגינים  הביצה,  על  נכתב  אשר  הפסוק  היינו:  הקודש, 

מפני רוח רעה…
 )מאורות(

ליארצייט האדמו"ר בעל 'לב שמחה' מגור זצ"ל – ז' בתמוז תשנ"ב
ועל  התורה  'על  בספרו  שיינפלד  חיים  משה  הרב  סיפר 

העבודה':
זצ"ל,  שמחה  הלב  של  בשליחותו  העולם  ברחבי  בנסיעותיי 
הכרתי אנשים מעניינים… מחלקם שמעתי סיפורים מאלפים על 
ואחריה. את אחד  עוד מלפני השואה  גור  קשריהם עם חסידות 
האנשים המעניינים פגשתי באירופה. בעיר שפעם היתה מלאה 
נשאר  החורבן,  אחרי  ועתה  תורה,  בחיי  מדרש,  בבתי  ביהודים, 
ר' א' כמעט הבית היחידי שאפשר להכנס אליו.  ידידי  ביתו של 

כמובן שבעיר זו היתה כתובתו של ר' א' הכתובת הראשונה לכל 
שליח של כל מוסד גוראי, הכתובת הראשונה וכמעט היחידה.

לאחר שהגעתי לעיר התמקמתי בבית מלון וצלצלתי. אני כאן. 
מיד הוא הגיב: "מה, אתה פה? שליח של הרבי? למה לא הודעת 
לי? למה לא נתת לי הזכות לחכות לך בשדה התעופה?". כמובן 
שהתנצלתי ותוך דקות הוא היה בבית המלון. ראיתי מולי יהודי 
אירופאי, מה שנקרא 'מודרני', שהכריז בפני: "אני לשרותך כל זמן 

שתרצה, יום ולילה, כולל שבת ומה שצריך".

דקה מתוקה - 60 שניות על הדף היומי

יומא דהילולא

 ביצה קלופה שעבר עליה לילה
מה יכול להתיר אותה באכילה?

"בשביל מה היה כל המאמץ של ה'אמרי אמת' 
להצילני מהשואה, אם איני מצליח להשיא את בתי 
היחידה?" הוא התחנן על נפשו שאזכיר את כאבו 
בפני ה'לב שמחה' שיצליח במהרה להשיא את בתו
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איך  בעיר,  עבודתנו  את  לתכנן  התחלנו  קצרה  שיחה  לאחר 
דרשה  העיר,  רב  אצל  פגישה  להגיע.  שצריך  מי  כל  אל  מגיעים 
בשבת בבית הכנסת וכו'. יהודי זה, שהוא סוחר גדול ואיש עסקים 
לסייע  לרשותי  ועמד  עיסוקיו  מכל  לחופשה  יצא  פשוט  אמיד, 
למשימה בלי גבול. רק בלילה, עת הוא החל לשפוך את אשר על 

ליבו, התחלתי להבין.
אחים  "שמונה  האיש.  לי  מספר  למשפחתי",  יחיד  "נשארתי 
הוא  וכך  לבדי".  אני  אך  ונותרתי  המלחמה,  לפני  היינו  ואחיות 
מספר לי: "אני נותרתי בזכות ה'אמרי אמת'. לפני המלחמה צריך 
הייתי להתגייס לצבא הפולני, אך כולם בבית הבינו שכשם שאחי 
הבוגרים לא שרתו, גם אני לא אשרת. נוסעים לגור, מקבלים עצה 
וברכה ומסתדרים. אבי לקחני לגור ונכנסנו לקודש פנימה, ולאחר 
שאבי שטח את הענין אמר הרבי: 'אפשר להשאר יהודי גם כך', 

דהיינו גם בצבא הפולני.
יצאנו  אמר.  הרבי  אך  בעיניו.  נקוו  דמעות  הזדעזע,  "אבא 
מהחדר, וכאמור, אבא מזועזע כולו הלך איתי אל אחיו של הרבי, 
ר' משה בצלאל הי"ד. אבא חשב שאולי לא הבין את התשובה, או 
אולי לא הציג נכון את השאלה. גם רבי משה בצלאל היה מופתע 
משה  רבי  הרבי  אל  חזרה  נכנסו  וכך  קיבל,  שאבא  מהתשובה 
כבר  'הרי  חרישית:  אמר  אמת'  ה'אמרי  ביחד.  אבא  עם  בצלאל 
יהודי גם בצבא הפולני'. שוב  אמרתי את דעתי, שאפשר להיות 
זעזוע, אבל הפעם כבר הכל ברור. תשובה חד משמעית ברורה. 

אין מה לעשות.
"אך אבא שהיה חסיד נלהב לא יכול היה להשלים עם הגזירה. 
אין  כי  הפאות,  גזיזת  הזקן,  גילוח  פירושה  לצבא  התגייסות 
להתגייס לצבא עם פיאות וזקן, ואבא פשוט לא קיבל זאת, ובמר 
לבו נסע איתי אל אחיו, דודי שגר בורשא כדי להיועץ בו. הדוד גם 
הוא היה המום ולא הבין מה הולך פה, וכך נסענו כולם בחזרה 
הדוד  פנימה.  לקודש  נכנסים  ושוב  ואני,  הדוד  עם  אבא  לגור, 
שהיה מבוגר יותר ניסה להעביר לרבי את הזעזוע, והרי כל האחים 
לא שרתו, תמיד הרבי נתן עצה וברכה ותמיד זה פעל ועזר. הרבי 

שמע ולא אמר יותר מילה אחת בענין זה. פשוט לא הגיב".
ממשיך היהודי: "נסענו הביתה. בבית היה תשעה באב. האם 
בוכה, האבא מזועזע. אבל כך הרבי אמר וכך עושים". ערב לפני 
הגיוס מביאים הביתה ספר שמגלח לר' א' את הזקן, מקצץ את 

הפאות, ובבוקר – ללשכת הגיוס.
"שבועות מספר לאחר מכן פרצה המלחמה וכל פלוגתי נפלה 
בשבי. מעולם לא העלו הגרמנים בדעתם שיהודי משרת בפלוגת 
חיילים זו, וכך ניצלתי מהשואה האיומה שפקדה את הוריי, אחיי, 

אחיותיי ודודיי. נותרתי רק אני לבדי".
דמעות בעיניו. אנו כבר עמוק עמוק בתוך האשמורת השניה 

אין  הביתה,  חזרתי  בודד.  "נשארתי  וממשיך:  מרפה  אינו  והוא 
הציל  הוא  והרי  בירושלים,  אמת'  שה'אמרי  שמעתי  אחד.  אף 
נוסעים  אותי, הוא משכני בציציות ראשי מתוך התופת, אך איך 
לירושלים? אין לי פרוטה ואין לי איש בעולם. אני לבדי. כשהגיעה 
ידיעת האיוב שה'אמרי אמת' הלך לעולמו ישבנו בלודז' קבוצת 
לישראל  קשה  שהרי  מקדשנו.  בית  חרבן  כעל  ובכינו  ניצולים 
פטירת צדיקים כשריפת בית ה'. ידיעה זו היתה בשבילנו אסון על 
אסון. עשינו כל מאמץ לחסוך כל פרוטה ולהגיע לירושלים, וגם 

זאת לא עלתה בידינו".
ברצותו  נישא,  והוא  א'  לר'  שידוך  הציעו  המלחמה  לאחר 
שכולם  זוגתו  ומשפחת  למשפחתו  כמצבה  משפחה  להקים 
נכחדו בשואה. אך הוא לא זכה לילדים. הוא כתב קויטל רווי צער 
וכאב ל'בית ישראל' לירושלים. בקויטל כתב: "בשביל מה הציל 
היה  ילדים? בשביל מה  לי  אין  חלילה  אם  אביך מהתופת  אותי 
מכתב  חזרה  הגיע  מספר  שבועות  לאחר  ואמנם  המאמץ?".  כל 

מירושלים ובו ברכה לילד.
שליש  בדמעות  פורץ  והאיש  שניה,  אשמורת  בסוף  כבר  אנו 
ומסביר לי שהוא שגה בזה שביקש בקויטל ילד, והרבי אכן ברכו 
בילד. "מדוע לא ביקשתי 'ילדים'? בסיעתא דשמיא נולדה לי בת, 
וב"ה יש לי בת, אבל בתי כבר בוגרת ולא הצלחתי להשיאה", והוא 
אמת'  ה'אמרי  של  כל המאמץ  היה  מה  "בשביל  בבכי.  פורץ  שוב 
להצילני מהשואה, והמאמץ של ה'בית ישראל' לברכני בילד, באם 
איני מצליח להשיא את בתי היחידה?" הוא התחנן על נפשו שאזכיר 

את כאבו בפני ה'לב שמחה' שיצליח במהרה להשיא את בתו.
כמובן שהבטחתי לו שכך אעשה. הוא עשה המון כדי לעזור 
לי והוא גם נתן התחייבות אישית גדולה עבור אחד ממוסדותינו 
וכו'. חזרתי לירושלים, ובהעלותי את הענין בקודש פנימה, ה'לב 
שמחה' מאד התענין בכל הפרשה וכמובן נתן ברכה להצלחה וכו'.
שבועות מספר לאחר מכן הגיע אותו יהודי לארץ. הוא צלצל 
אלי וביקש שאתלוה אליו לביתו של הרבי ה'לב שמחה'. כמובן 
את  ושטח  בבכי  פרץ  הוא  הרבי  של  בחדרו  לסרב.  יכולתי  שלא 
סיפורו: "אביך הציל את חיי, הצילני יחיד מכל בני משפחתי. אחיך 
ברכני בילד, ואמנם יש לי רק אחד. ומה בקשר אליך, הרבי? ממך 
אני מבקש שאזכה במהרה להשיא את בתי ולראות ממנה נחת"…
הייתי המום. לא ידעתי מה לעשות עם עצמי, אך תמימותו של 
האיש, אמונתו החזקה, היא שנתנה לו את הכח לטיעון כה מקורי 
וחזק זה. הרבי שלח חיוך טוב ואמר: "בקרוב, בקרוב יהיה זיווג 

ויהיה לך נחת".
תקופה קצרה לאחר מכן חגגנו ביחד את הנישואין ברוב פאר 
והדר… אין צורך לומר שהיהודי הפך להיות השגריר שלנו בארצו 

ובעירו ומאז מוסדותינו ברוך ה' נהנים ממנו רבות.

dirshu@dirshu.co.il :קבל את גיליון 'לקראת שבת' ישירות למייל שלח מייל
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משולחנו של הרה"ג רבי מרדכי הלוי שוורצבורד שליט"א מורה הוראה 'נאות שמחה' - מודיעין עילית
שאלה: יהושע ודוד באו לבקש הלוואה מנפתלי. אמר נפתלי: 
ליהודה,  להלוות  בוחר  אני  לכן  לשניכם,  להלוות  לי מספיק  אין 
שעזר לי רבות ועשה לי הרבה טובות. שואל יהודה: האם זו ריבית, 

שעבור הטובות שעשיתי לנפתלי הוא מלווה לי כעת?

תשובה: אין בזה חשש ריבית, וזאת על פי יסוד שכתב הרדב"ז, 
כיון שהלווה  שמותר להלוות בעבור טובות שעשה הלווה למלווה, 
לגמול  רק  הוא  ריבית  איסור  ועיקר  הלוואה,  לקבל  כדי  עשאן  לא 
טובה למלווה תמורת ההלוואה, אבל מותר להלוות בתמורה לטובות.

האם מותר להלוות כסף למישהו 
בגלל הכרת הטוב שיש כלפיו?

השו"ת היומי

הצטרפו אלינו ללימוד היומי בספר 'חפץ חיים'
בהלכות הנלמדות היום ב'חפץ חיים' )כלל ג' מהלכות לשון 
דיבור  בכל  הזהירות  חובת  על  רבנו  מעורר  ג-ד(  סעיפים  הרע 
ודיבור היוצא מהפה, כי אפילו אדם שלא התכוון לגנות את רעהו 
בדבריו, ולא אמר זאת מתוך שנאה וכו' אלא מתוך שחוק וקלות 
מים  באר  בהגהות  כתב  עוד  הרע.  לשון  איסור  על  עובר  ראש, 
חיים בשם רבנו יונה, שנענשים על הפשיעה בלשון הרע אף שלא 
התכוין לבזות את השני, ולכן כל דיבור שיצא ממנו בסופו גנאי 
לשני, הרי הוא חייב אף אם לא התכוין לכך ]אכן, אם לא היתה 
ובזיון, אין כאן תורת לשון הרע, ראה  גנות  סיבה לחשוש שיצא 

ביאורים ומוספים הערה 7[.
ובביאורים ומוספים מציינים, כי מטעם זה, המספר לשון הרע 
לתועלת ]שמותר הדבר[ צריך להקפיד שלא יהיו נוכחים בשעת 
הסיפור רק אלו שהדבר נוגע אליהם, ואם לא נזהר בכך עבר על 
כוונתו  אם  וכן  לשני.  גנות  נגרם  בפשיעתו  כי  הרע,  לשון  איסור 
היתה לתועלת, ולא התבונן האם אכן הדברים הם באמת לתועלת 
כמבואר לקמן )לשון הרע כלל י סע' א, ורכילות כלל ט סע' א(, 
עבר איסור לשון הרע אף שלא התכוין לגנות, וזאת מצד פשיעתו 

שלא חקר והתבונן היטב.
וכן מי שכותב לעצמו יומן אישי ובו חוות דעת על תלמידיו או 
על עובדיו, והשאירו פתוח על השלחן וראה זאת אדם אחר, אף 
בכך שפשע  אבל  אחרים,  שיראו  הדברים  בכתיבת  התכוין  שלא 

ובגרמתו הגיע גנות לשני, עבר על איסור לשון הרע. וכן אם לא 
ולא  סיפר לשון הרע לאחר, אלא שהרהר הדברים לעצמו בקול 
אז  בשו"ת  כתב  הדברים,  פלוני  ושמע  דבריו,  שישמעו  התכוין 

נדברו )חי"ד סימן סו אות ט( שגם זה בכלל פשיעה. 
עם  המעשה  את  ומוספים  בביאורים  זה  בענין  מביאים  עוד 
בשם  שטרן  הגרמ"א   - לט  עמ'  ח"ב  ויגדך  אביך  )שאל  הח"ח 
הגר"י קמינצקי( שהלך עם רב חשוב בשליחות לשם דבר מצוה, 
שאלה  האוכל,  להם  שהוגש  ולאחר  באכסניה,  בדרך  והתאכסנו 
אותם בעלת הבית האם האוכל היה טוב, והח"ח ענה שהיה טוב 
מאד, והרב שהתלוה אליו אמר שהיה טוב מאד רק היה חסר קצת 
מלח במרק, וכשמוע הח"ח דבריו אלו ספק ידיו בראשו ואמר: "כל 
ימי נזהרתי מלדבר ולשמוע לשון הרע, ועתה נאמר בפני לשון הרע 
על המבשלת, לא היתה כדאית כל נסיעה זו", והסביר לו הח"ח, 
ותגער בה על כך שלא  שהרי עכשיו תלך בעלת הבית למבשלת 
שמה מספיק מלח במרק ותצער אותה ואף תפטר אותה, וזה ממש 
לשון הרע כי נגרם בדברים אלו נזק וצער למבשלת. ולפליאתו של 
אותו רב על כך שהח"ח לכאורה מגזים בדבריו, אמר לו הח"ח - 
בוא ונראה מה קורה במטבח. הלכו וראו כיצד בעלת הבית כועסת 
על המבשלת ומודיעה לה שהיא מפוטרת, והיא עומדת מבויישת 
הח"ח,  דברי  צדקו  כמה  בראותו  ההוא  ]והרב  בעיניה  ודמעותיה 

השקיע מאמצים וממון כדי להחזיר את המבשלת לעבודה[. 

זהירות מלשון הרע "בלי כוונה"...

החפצים בחיים – חפץ חיים יומי

וקסברגר
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מן הדין, מותר לאכול בסעודה אחת מאכלי חלב ולאחריהם 
החלב,  מאכלי  משאריות  הפה  את  לנקות  יש  אך  בשר,  מאכלי 
הידים  כי  לוודא  צריך  וכן  הבשר;  אכילת  לפני  במים,  ולשוטפו 
הפת  באותה  להשתמש  ואסור  החלב.  מאכלי  משאריות  נקיות 

בעת אכילת מאכלי החלב והבשר.
ברם, האוכל גבינה קשה )ראה להלן(, צריך לברך ברכת המזון 

ולהמתין שש שעות לפני אכילת הבשר, כיון שטעמה נותר בפה 
אחרים  חלב  מאכלי  אכילת  לאחר  אף  כי  שהורה  ויש  רב.  זמן 
ויש  רבים;  מנהג  וכן  בשר,  אכילת  לפני  שעה  חצי  להמתין  יש 
שמחמירים על פי הזוהר הקדוש שלא לאכול חלב ובשר בסעודה 

אחת.
 ]משנ"ב תצד, יד ו־טז, ושעה"צ טו; ביאורים ומוספים דרשו, 19; ב"י או"ח קעג, ג; 
וראה עוד שם, ובפסק"ת יב[

 האם מותר לאכול מאכלי חלב ובשר 
בסעודה אחת?

הדף היומי בהלכה

כאמור לעיל, האוכל גבינה קשה צריך להמתין שש שעות לפני 
אכילת בשר. וכתבו הפוסקים שהגבינה הקשה המדוברת, היא כזו 
שעברו עליה ששה חודשים מעת ייצורהּ. ונחלקו הפוסקים בנוגע 
לגבינה צהובה שבזמננו: יש אומרים שאינה נחשבת כגבינה קשה. 
ויש מהם שכתבו כי אם עברה עליה שנה מעת ייצורהּ, או שהיא 
כה קשה עד שניתן לחותכה רק באמצעות מגרדת, או שנוצרו בה 

נוּתָהּ, דינהּ כגבינה קשה. נקבים מחמת יַשְׁ
אף  קשה  כגבינה  נחשבת  הצהובה  שהגבינה  אומרים  ויש 
כשלא עברו עליה ששה חודשים, משום שבאמצעים הטכנולוגיים 
שבזמננו ניתן לייצר גבינות דומות לגבינה הקשה שבעבר אף ללא 
המתנה של ששה חודשים. ויש מהם שהורה, כי אף גבינה צהובה 

שנמסה, כגון ב'פיצה', דינהּ כגבינה קשה.
]ביאורים ומוספים דרשו תצד, 20[

האם צריך להמתין שש שעות בין אכילת 
גבינה צהובה לאכילת בשר?

הדף היומי בהלכה

השבועות  בחג  לאכול  הראשונים,  מימות  כבר  ישראל  מנהג 
מאכלי חלב. והרמ"א כתב טעם לדבר, משום שביום טוב אוכלים 
חלב  למאכלי  הפת  באותה  להשתמש  ואסור  ומאחר  בשר,  גם 
ובשר, )ראה לעיל(, יוכרחו להביא אל השולחן שני לחמים, האחד 
בשעת אכילת מאכלי החלב, והשני בעת אכילת הבשר; ויהיה בכך 

זכרון ל'שתי הלחם' שהקריבו לפני ה' בחג השבועות.

תרי"ג  כל  נכללו  הדיברות  נוסף, שבעשרת  טעם  ויש שכתבו 
מצוות, ואם כן, במעמד הר סיני הצטוו בני ישראל על השחיטה 
ועל איסורי החלב והדם, וכאשר שבו לאהליהם לאחר מעמד הר 
את מאכלי הבשר שברשותם,  לאכול  באפשרותם  היה  לא  סיני, 
שהרי הבשר לא נשחט ולא הוכשר כדין, ולכן אכלו מאכלי חלב; 

וכזכר לכך, אנו אוכלים מאכלי חלב בחג השבועות.
]שו"ע תצג, ג, ומשנ"ב יב[

מדוע אוכלים מאכלי חלב בחג השבועות?

הדף היומי בהלכה
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כאשר מניחים בפסח מזון העשוי מדגן לפני בעלי חיים, אין 
להניחו במקום לח, כדי שלא יחמיץ. ויש אומרים שצריך להקפיד 
על כך משלושים יום לפני הפסח, כדי שלא ישאר החמץ ברשותו 
מבלי משים. וכמו כן, אין להניח לפניהם מים לשתייה לפני פינוי 

שאריות הדגן שנותרו מאכילתם.
ויש שכתבו שלאחר נקיון מקום ההאכלה בעלי החיים לפסח, 

וכך  בקטניות;  אלא  יבש,  כשהמקום  אף  בדגנים  להאכילם  אין 
המנהג. והמאכיל את בהמותיו בחמץ – עובר על שלושה איסורים: 
איסור הנאה מחמץ, 'בל יראה', ו'בל ימצא', וזאת אף כשההאכלה 

מתבצעת בפועל באמצעות גוי, ובשטח של הפקר.
]שו"ע תסו, א, משנ"ב ה-ו, ושעה"צ ג; ביאורים ומוספים דרשו, 1 ו־7[

האם מותר להאכיל בעלי חיים בדגן לפני פסח?

מה שלמדנו לפני מאה ימים:

פולין, שם הצבא הרוסי מצור על העיר אוסטראה. הפולנים ברחו  רוסיה  "פורים אוסטראה", אחר שבימי מלחמת  זה קרוי  יום 
מהעיר בחשאי, והיהודים התקבצו כולם בבית הכנסת הגדול של המהרש"א ועמדו בצום ובתפילה וזעקה להקב"ה. כל אותו הזמן 
המשיכו הרוסים להפציץ ללא הרף את העיר ובעיקר את בנין בית הכנסת, אשר חשדוהו למבצר, עד אשר אחד היהודים אזר אומץ 
וחצה בלילה את הנהר והודיע למפקד הצבא הרוסי שהפולנים ברחו. בז' בתמוז נכנסו הרוסים לעיר וההתקפה נעצרה וכך ניצלה 

הקהילה כולה. לזכר אותו הנס יש החוגגים את "פורים אוסטראה" ביום זה.

יארצייט:
תק"ן: רבי שאול ב"ר אריה לייב זצ"ל, אב"ד אמסטרדם, רישא ועוד, בעל בנין אריאל.

תקפ"ח: רבי ברוך ב"ר יהשע יחזקאל פייבל תאומים-פרנקל זצ"ל, מלייפניק, בעל ברוך טעם, אמרי ברוך ועוד.
תקצ"א: רבי יוסף אשר ב"ר יעקב משה מנחם מנדל הערנברג זצ"ל מפרמישלא, בעל דברי אמת.

תשל"ט: רבי גדליהו הלוי שור זצ"ל, ר"י תורה ודעת ובימ"ד עליון, בעל אור גדליהו.
תשמ"ג: רבי יחיאל חיים ב"ר משה לאבין זצ"ל, ממאקאווא.

תשנ"ב: רבי שמחה בונים ב"ר אברהם מרדכי אלתר זצ"ל, האדמו"ר מגור, בעל לב שמחה.

ז' בתמוז | רבי שמחה בונים ב"ר אברהם מרדכי 
אלתר זצ"ל, האדמו"ר מגור, בעל לב שמחה

הלוח היומי

* מראש חודש סיון עד לאסרו חג של שבועות, לא אומרים תחנון. ומנהג רוב ישראל שלא לומר 
תחנון גם בימים שלאחר חג השבועות, עד י"ב בסיון; משום שבזמן בית המקדש ניתן היה להשלים 

בימים אלו את קרבנות החג. ויש שנהגו לומר תחנון בימים אלו.
* מנהג ישראל מקדמת דנא, לקשט את בתי הכנסת ובתי המגורים בעשבים בחג השבועות. ויש 
נדון על פירות העץ.  שנהגו גם להעמיד ענפי עצים בבתים, כאות לכך שבחג השבועות העולם 

והגר"א ביטל מנהג זה, ונחלקו הפוסקים אם לדעתו יש להימנע גם מהקישוט בעשבים.
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התפילה היחידה בחיים...
הגה"צ רבי ניסים יגן אמר: "אם היו נותנים לנו להתפלל לה' רק פעם אחת בחיים, מה לא היינו עושים לכבוד המאורע החשוב? 
מתרחצים, טובלים במקוה, מתלבשים יפה, חוזרים בתשובה, מכינים את נפשנו לקראת המעמד הנשגב, ומתוך התרוממות רוח 

שאין כמותה ניגשים לתפילה", והוסיף: "כך צריכה להיות התפילה, כאילו היא הראשונה והאחרונה בחיים..."
)דרך חדשה עמ' קצה(

נשתדל להתייחס לכל תפילה ותפילה שאנו מתפללים, כאילו זאת התפילה הראשונה והאחרונה בחיינו

קו השיעורים של 'דרשו' 4992*או 077-2222-666קו השיעורים של 'דרשו' 4992*או 077-2222-666

 * חדש - שיעורים וטיפים ב'גישמאק בלימוד' )שלוחה 33(
 * שיעורים מקוצרים על הדף היומי
 * דף היומי בהלכה - 5 דקות ביום

 * ווארטים וסיפורים מיוחדים לפרשת השבוע
* סיפורי צדיקים ותוכניות מיוחדות 

הכל במקום אחד 

לתשומת לבכם: התמונות המוצגות כאן יש עליהם זכויות יוצרים ואין להשתמש בכל שימוש שהוא ללא היתר בכתב


